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цена 1.50 лева

каза за в. “Пари” д-р Лъче-
зар Иванов, председател 
на комисията по здраве-
опазване в НС

USD/BGN: 1.59399 

+1.29%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.22700  

     -1.27% 
 Българска народна банка

Sofix: 390.39

    -0.60%   
Българска фондова борса

BG40:110.11  

+0.98%  
Българска фондова борса

Компании  ▶ 12
Кредитирането 
от небанковите 
дружества отново 
намалява 
Кредитирането от не-
банковите дружества 
продължава да буксува, 
показват данните  
на Българска народна 
банка. В края на март 
лошите кредити скачат 
до 14.7% от отпусна-
тите

Коментар ▶ 3
Икономиката 
нагоре -  
правителството 
надолу
Кабинетът няма съ-
държателна и стабилна 
икономическа политика 
и това плаши инвести-
торите

 

Свободно време ▶ 24
Бразилия  
или  
България 

Страната ни остана без 
предпочитания домейн на 
кирилица .бг. Причината 
е визуалната прилика на 
.бг с .com.br - действащия 
домейн на Бразилия

Европари ▶ 20-21
По следите  
на един  
проект
Предприемачите всеки ден 
звънят по няколко пъти 
до София, но напразно. 
Фермерите са оставени без 
информация за проекта им 
почти цяла година

Тема на деня ▶ 4-5
Сега 
увеличението, 
после и решението

Цените за паркиране в 
синята зона се увеличават 
три пъти. Столичната  
община обаче засега не 
предлага алтернатива 
- подземни и надземни 
паркинги на входа на сто-
лицата и до метростанции-
те, каквато е практиката 
по света 

До месец ще има  
правила за държавните 
пари в банките

Новини ▶ 7
Интервю ▶ 8-9 
Търговете за 
лекарства ще бъдат 
централизирани 

 ▶съобщи финансовият министър  
Симеон Дянков

Правителството успя да 
съкрати 755 млн. лв. от 
планираните 900 млн. лв. 
Намалението на разходите 
е точно колкото 245 км нова 
магистрала според офертата 
за ЛОТ 3 на АМ “Тракия”      
▶ 2, 6, 11

Илюстрация: Вихър Ласков

Кабинетът 
намали 
разходите 
с 245 км
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Печеливш
димитър димитров

Губещ
джефри киндлер

Изпълнителният директор на „Неохим” Димитър Димитров 
може да е доволен от ръста на книжата на компанията. 
Комбинатът отчете ръст на капитализацията от 7.5% 
на дневна база, което го направи най-печелившия син чип. В 
единична сделка бяха прехвърлени 150 лота на дружеството, 
а цената на затваряне достигна 25.80 лв. за акция. Капита-
лизацията на „Неохим” достигна 68.5 млн. лв.

Фармацевтичната компания Pfizer, чийто главен изпълни-
телен директор е Джефри Киндлер, ще съкрати 6000 работ-
ни места в световен мащаб, или близо една пета от работ-
ната сила, през следващите пет години като част от 
мащабно преструктуриране, предаде ВВС. Компанията ще 
затвори осем завода и ще свие дейността си в шест други. 

Подробности четете на стр. 15 

Мнения

 ▶Тези 2 дни съм работил 
в 2 от споменатите горе 
пивоварни, а утре оти-
вам и в третата. Разли-
ката в някои от тях е от 
небето до земята и всич-
ко се измерва с размера 
на направените реални и 
ефективни инвестиции, а 
не с отчетените. Пийте 
бирата, която ви харесва, 
но от това, което съм 
видял в последните 2-3 
години мотане из въпрос-
ните заводи, „напитките” 
от едната компания даже 
не смея да ги помириша, а 
бирите от другите ги пия 
с най-голямо удоволствие. 
Но пазарният дял сам 
говори за качествата на 
бирите. ! 

ХХ

pari.bg Топ 3

1 Преносимостта 
изправи малки срещу 
големи. Искане за от-
стъпки при пренос на 

групи номера скара алтер-
нативните и водещите 
телекоми.

2 Инвеститори-
те не вярват на 
икономическите 
данни за България. 

Чуждестранните предприе-
мачи имат неутрално или 
отрицателно отношение 
към страната.

3 Планът за спаси-
телния пояс на 
Гърция продължава 
да изпуска въздух. 

Германия поиска решава-
ща роля за парламента си 
при отпускането на пари 
за застрашени страни в 
Европа.

Въпрос на приоритети
Цената на 1 км магистрала 
падна до 1.57 млн. EUR. Такава 
е цената, на която най-вероятно 
ще бъде построен участъкът от 
магистрала „Тракия” от Нова 
Загора до Ямбол. (Подробности 
четете на стр. 11.) Цената е впе-
чатляващо по-ниска в сравнение 
с договорите за предишните учас-
тъци. Трасето от Чирпан до Стара 
Загора струваше 2.6 млн. EUR, а 
следващият участък до Нова Заго-
ра - 2.2 млн. EUR за километър.
 
Очевидно сезонът на евтините 
магистрали е настъпил. Новата 
организация по провеждането на 
търговете и притисналата фирми-
те криза логично доведоха до тези 
по-ниски цени. Сега е времето за 
строителство на магистрали. Па-
ри обаче няма. Това вече го знаят 
и децата. И все пак правителство-
то успя да съкрати разходите на 
администрацията с 426 млн. лв. 
миналата седмица. Преди два 
дни успя да съкрати още 214 млн. 
лв. Вчера „затягането на колана” 
донесе още 115 млн. лв. За по-
малко от седмица правителството 
намери начин как да икономиса 
755 млн. лв. от предвиденото в 

бюджета. Това са приблизително 
245 км магистрала.

Разбира се, че ситуацията в 
момента е извънредна. Решения-
та са болезнени. След време може 
да се окаже, че някои от тях са 
били прибързани. Важното обаче 
е, че правителството показа как 
може да действа в кратки срокове. 
В момента основният приоритет 
за управлението е да не увелича-
ва дефицита. Вчера той не беше 
основен. Дано да не бъде и утре. 

С действията си от послед-
ните седмици правителството 
само опроверга често използва-
ното от негови представители 
обяснение „няма пари”. Парите 
никога не са достатъчни, осо-
бено ако се харчат неразумно. 
Затова въпросът с имането и 
нямането на пари не е нищо 
друго освен въпрос на приори-
тети. Днес ни трябват пари за 
тютюнопроизводители, утре ще 
ни потрябват за хеликоптери. 
Отговорност на правителството 
е да прецени дали си струва да 
похарчи парите точно за това. 
Отговорност на правителството 

е и да реши откъде да съкрати 
разходи. Отсега нататък фразата 
„няма пари” вече няма да бъде 
достатъчно обяснение. 

А сега да се върнем при ма-
гистралите. Повече живи хора, 
по-малко разходи за бизнеса. По-
малко време за пътуване, повече 
приходи за туризма. Това е полза-
та от новите магистрали. Докато 
разходите за тютюнопроизводи-
тели и хеликоптери предизвикват 
различни оценки и сериозни 
съмнения за необходимостта им, 
даването на всеки лев за магис-
трали е широко одобрявано. 

Ангажиментът на това 
правителство да завърши три 
магистрали до края на мандата 
си е сериозен на фона на свър-
шеното преди. Попитайте хората 
наоколо си обаче и ще чуете, че 
строителството на магистрали е 
ужасно малко и ужасно бавно. 
Вчера правителството реши да не 
съкрати бюджета на МВР. Отказа 
да реформира този сектор и така 
лиши българските граждани от 
още няколко километра магистра-
ла. Въпрос на приоритети. 

Парите 
никога не са 
достатъчно, 
ако се 

харчат неразумно. 
Затова въпросът 
с имането и 
нямането на пари 
не е нищо друго 
освен въпрос на 
приоритети
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Протест и после стискане на ръце
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напред, науката е слънце!

От месеци наред на-
блюдаваме как износът 
постепенно се подобрява 
и увеличава. През март 
имаме 15% номинален 
растеж на износа на стоки. 
Според предварителните 
данни за БВП през първо-
то тримесечие е отбелязан 
и реален растеж на износа 
на стоки и услуги - при 
това цели 8% на годишна 
база. Подобни високи нива 
на растеж на износа не 
сме виждали от периода 
преди кризата. С други 
думи, имаме стабилно и 
солидно възстановяване 
на експортния сектор на 
икономиката.

Това е очаквано - из-
носът първи навлезе в 
кризата и затова е нормал-
но и първи да започне да 
излиза от нея. Въпреки 
многото приказки българ-
ските износители показват 
добра гъвкавост и не са 
загубили конкурентност 
заради кризата. Експорт-
ният сектор се справя 
добре и дърпа икономика-
та нагоре.
За съжаление инвести-
циите - другият важен 
двигател на икономиката - 
все още се движат в нега-
тивна посока. Имаме 16% 
спад на инвестициите на 

цитат

Защо смених-
ме Марадоната 

с Фашиста и Цайса с 
Шперплата

Число на деня

53 
 ▶е мястото на България в годишната класация за 

конкурентоспособност на икономиките - IMD World 
Competitiveness Yearbook 2010 кирил добрев, депутат от БСП

Кабинетът 
няма съдър-

жателна и стабил-
на икономическа 
политика и това 
плаши инвестито-
рите

▶ Протестиращите крещяха: “игнатов при мумиите”. Просветният министър каза: “няма да гледаме на акаде-
миците като на пенсионери, а те ще бъдат мозъчен тръст по отношение на мениджмънта”    Снимка БоБи тошев

коментар

Георги ангелов, 
старши икономист в “отворено 
общество”

годишна база през първото 
тримесечие. Това тегли 
икономиката надолу.
Доста негативно е разви-
тието на преките чужди 
инвестиции. При тях не 
просто има намаляване 
на идващите в България 
инвестиции, а се регистри-
ра отрицателна стойност, 
т.е. нетно оттегляне на 
инвестиции от страната 
(разбира се, трябва да има-
ме предвид, че данните 
ще бъдат ревизирани, но 
все пак развитието е силно 
негативно).

Някой ще каже, че 
страдаме от проблемите 
на Гърция - но всъщност в 
България продължават да 
идват чужди инвестиции 
от Гърция. Според мен 
проблемът е по-сериозен. 
На първо място, голямото 
раздуване на бюджетния 
дефицит в началото на 
годината няма как да не е 
накарало инвеститорите 
да се замислят за риска в 
страната (имаме рекорден 
дефицит през първото 
тримесечие в момент, ко-
гато европейски страни са 
на ръба на фалита заради 
подобни проблеми). 
На второ място, правител-
ството няма последова-
телна и стабилна иконо-
мическа политика. Имаше 
идеи за вдигане на ДДС и 
осигуровки, за премахване 
на плоския данък, после 
те бяха отхвърлени (слава 
Богу); имаше заявка за 60 
антикризисни мерки, но 
повечето от тях не бяха 
приложени; имаше обеща-
ния за балансиран бюджет, 
после те бяха забравени 
и т.н. Тази несигурност 
плаши инвеститорите. 
На практика икономика-
та започва да се съвзема 
- особено експортният сек-
тор - но правителството я 
дърпа надолу с раздуване-
то на бюджетния дефицит 
и с липсата на последова-
телна и системна реформа-
торска политика.

Игнатов: Академията 
трябваше да е натру-
пала огромна сума 
пари от наеми 

Отдавна би трябвало в 
сметките на БАН да има 
огромна сума пари от отда-
ване под наем на имотите 
на академията. И тя да не 
зависи от държавната си 
издръжка. Така просвет-
ният министър Сергей Иг-
натов коментира  протеста 
на учените от БАН вчера. 
Те негодуваха срещу непо-
следователната политика 
на правителството спря-
мо науката у нас и срещу 
идея та на управляващите 
да превърнат собствеността 
на академията в публична 
държавна.

Частна или публична 
собственост 
Игнатов обаче заяви, че дър-
жавата по никакъв начин не 
се интересува от собстве-
ността на академията. Но 
добави, че щом БАН е пуб-
лична институция и зависи 
от бюджета, значи имотите 
й не може да се квалифици-
рат като частни.

Никой не е имал намере-
ние да превръща терените 
на БАН в молове, доба-
ви пък премиерът Бойко 
Борисов. Затова учените 
и Борисов се споразумяха 
имотите на БАН да останат 
нейна частна собственост. 
Академията да получи ста-
тут на първостепенен, а 
институтите на второсте-
пенни разпоредители на 
бюджетни средства. Да има 

контрол над бюджетната 
субсидия на БАН, като се 
въведе длъжност финан-
сов мениджър - в общото 
събрание да участват като 
наблюдатели и представи-
тели на университети.

Лозунги
Финансовият министър Си-
меон Дянков коментира, 
че е наясно как се прави 
наука и как се организират 
научни институти. Според 
него е елементарно нашите 
учени да говорят английски, 
немски, френски вместо 
само руски. А целта на ре-
формите била да започне да 
се прави истинска наука в 
България. Думите му бяха 
посрещнати от протестира-
щите с лозунги: “Оставка”, 
“Diankov go home”, “Игна-

тов при мумиите”. И с де-
монстрационно погребване 
на науката по египетски 
ритуал.

Проверка 
Междувременно столичният 
областен управител Данаил 
Кирилов обяви, че само два 
дни след началото на про-
верката на имотите на БАН 
в архива са били открити 7 
акта за държавна собстве-
ност и над 400 стари актове. 
Има и два констативни акта 
на името на БАН за сградата 
на Археологическия музей 
и тази на Института по ме-
талознание. Това са имоти 
на държавата и трябва да й 
се върнат, твърди Кирилов. 
Той е категоричен, че ще 
водят дела. 

елена Петкова

Икономиката 
нагоре - кабинетът 
надолу
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По 3 лв. на час за паркиране 
в идеалния център, 2 лв. за 
широкия център и по лев в 
квартали, в периферията до 
центъра. Ако новите цени 
бъдат гласувани от Столич-
ния общински съвет, това ще 
означава 300% увеличение 
на таксата. С нея сериозно 
поскъпване ще има и при 
репатрирането на нарушите-
лите към наказателните пар-
кинги на „Центъра за град-
ска мобилност”. На фона на 
тези увеличения Столичната 
община (СО) за момента не 
може да предложи алтер-
натива за софиянци - под-
земни и надземни паркинги 
на входа на столицата и до 
метростанциите, каквато е 
практиката по света. 

Все още не е сигурно дали 
новите правила за паркиране 
ще бъдат приети в първона-
чалния им вариант. Предло-
женията тепърва ще бъдат 
обсъждани и гласувани от 
Столичния общински съвет. 
Възможно е и цените за пар-
киране на час да не бъдат те-
зи, казаха от работната група 
към СО, която разработва 
проекта. Задълбочаващата 
се криза и по-малкото сво-
бодни пари може да дове-
дат до утвърждаване и на 
по-ниска цена според Елен 
Герджиков, общински съ-
ветник от ГЕРБ. Според него 
има вариант за диферен-
циран модел на заплащане 
- цената да се качва с всеки 
допълнителен час престой 
и хората се мотивират да се 
задържат за по-кратко време 
в центъра. 

Концепцията предвижда-
ше от есента да заработят 
трите зони за временно спи-
ране на автомобили - синя, 
зелена и жълта. Последната 

обаче ще стане факт след 
година. След кръгла маса 
с участието на общински 
съветници, граждани и не-
правителствени организа-
ции беше решено срокът 
за нейното въвеждане да 
бъде удължен. Промяна ще 
има и в обхвата й - към нея 
ще бъдат включени места 
от крайните квартали ка-
то „Младост” и „Люлин”, 
в които се съсредоточават 
повече хора - около пазари, 
бизнес и търговски центро-
ве. Другите 2 зони може да 
заработят веднага, тъй като 
и в момента покриват почти 
изцяло сегашните места за 
платено паркиране, казват 
от „Центъра за градска мо-
блност”. 

Докато не бъдат уточнени 
цените, при които ще се 
паркира в трите зони, от СО 
не могат да кажат какви ще 
бъдат очакваните им прихо-
ди. От общината обявиха, че 
за 2009 г. приходите от пар-
кирането в синята зона на 
„Центъра за градска мобил-
ност” е реализирал приходи 
от 13 437 000 лв. при разходи  
10 463 000 лв. 

Цели
Въвеждането на зоните ще 
намали трафика в центъра на 
столицата с до 25%. Ако но-
вите правила се задействат, 
с около 15% от местата в 
синята зона ще се освободят 
по разчети на „Центъра за 
градска мобилност”. Ще се 
улесни и придвижването на 
градския транспорт - по клю-
чови булеварди в града ще 
бъде забранено паркирането, 
за да се създадат бусленти. 
Предвиждат се безплатни 
места за велосипеди и мото-
педи - по едно на всеки 100 

Цените за репатриране с „паяк” и 
поставянето на скоби се увеличават

места. Безплатните места 
са според Марчело Доков-
ски единственият начин, по 
който ще се подобрят орга-
низацията на движението и 
паркирането в София. 

Правила 
без алтернатива
Новите правила ще влязат 
в сила без наличието на 
алтернатива за гражданите 
- паркинги на входовете на 
града и до метростанции-
те. В момента на етап груб 
строеж са паркингите до ме-
тростанциите „Сливница”, 
„Сердика”, „Интерпред” и 
стадион „Васил Левски”. Те 
ще предложат на столичани 
общо около 1200 места. В 
момента се работи по тях-
ното проектиране и се надя-
ваме до една година да бъдат 
приведени в експлоатаци-
онен вид, каза зам.-кметът 
по транспорта Любомир 
Христов. Буферни паркин-
ги трябва да има и по втория 
метродиаметър от надлез 
„Надежда” до „Лозенец”, 
но те ще бъдат завършени на 
груб строеж чак през 2012 г. 
Една част от парите, събира-
ни от новите зони, ще отидат 
за изграждане на открити 
паркинги, каза съуправите-
лят на „Центъра за градска 
мобилност” Марчело Доков-
ски. В централната градска 
част Столичната община 
предвижда изграждането на 
43 подземни паркинга. Срок, 
в който те трябва да зарабо-
тят, обаче няма. В момента 
паркоместата в София са 
крайно недостатъчни - тех-
ният брой е около 12 хил. 
Регистрираните в столицата 
автомобили са 720 хил., а ре-
ално движещите се в града 
коли надвишават 1 млн.

По-скъп „паяк”
Засега предложението за жи-
веещите в районите на трите 
зони е да паркират с винетни 
стикери. Тяхната цена ще 
покрива разходите за издава-
нето им и се очаква да бъде 
около 10 лв. на месец. Це-
ната, която обявиха от СО. 
Новите цени ще доведат и до 
повишаване на стойността 
на репатрирането с „паяк” 
на нарушители или поста-
вянето на скоби. От „Цен-
търа за градска мобилност” 
обявиха, че поставянето на 
скоби ще излиза 15.47 лв., 
а вдигането и отнасянето на 
автомобила до наказателен 
паркинг - 83.28 лв. 

Служебен абонамент ще 
има при двойно по-високи 
цени. Място в синята зона ще 
излиза по 700 лв. месечно. За 
сравнение в момента абона-
ментът е 428.40 лв. на месец. 
Месечните служебни абона-
менти за зелена и жълта зона 
ще са съответно 500 и 300 лв. 
Увеличението на цените за 
служебен абонамент несъм-
нено ще увеличи разходите 
на бизнеса. Голяма част от 
компаниите отдавна започ-
наха да изнасят офисите си от 
централната градска част, каза 
за в. „Пари” Елен Герджиков. 
По думите му Столичната 
община ще съдейства на ком-
паниите при разработване на 
схеми и програми, които да 
помогнат за мобилността на 
персонала им. Обсъждат се 
предложения за служителите 
на фирми да бъде осигурен 
специализиран транспорт до 
работното място. Има вари-
ант за съвместно използване 
на големите подземни пар-
кинги, изградени от молове, 
в извънпиковите часове.

Елина Пулчева 

 ▶ 50 хил. са репатрираните автомобили за 2009 г. От                                   тях 76% са вдигнати заради груби  
нарушения, 11% са паркирали в зелени площи, а едва                                        10% за нарушения в т.нар. синя зона, показват  
данните на „Центъра за градска мобилност”            СНИМКА ЕМИЛИЯ КОСТАДИНОВА

Според анкетата на 
НЦИОМ трябва  
да се забрани 
спирането и 
паркирането по 
главните пътища  
Гражданите на столицата 
одобриха промените за пар-
киране в центъра, които 
предлага общината. Това 
показа проучването на На-
ционалния център за изуча-
ване на общественото мне-
ние (НЦИОМ), проведено 
сред столичани. Анкетата 
беше проведена през май 
2010 г. и в нея са участвали 
1200 граждани на София. 

На въпроса дали искат да 
се създаде пешеходна зона 
в центъра на столицата 88% 
от запитаните са отговори-
ли положително. 

Срещу  
нарушителите
Към анкетираните инсти-
тутът се обърна и с въпрос 
относно мерките, които се 

Столичани искат създаване на пешеходна зона        в центъра на София

За по-добра организация              трябват повече „паяци”

 ▶  Марчело Доковски,  съуправител на „Центъра за 
градска мобилност”
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Намаляването на тра-
фика във и към центъра 
ще повиши качеството 
на градския транспорт. 
Защото по-малко коли по 
централните булеварди 
ще помогне за пови-
шаването на скоростта 
на автобусите, както и 
редовността на пристига-
нето им. 

Организацията на 
транспорта, която се 
прави чрез синята зона, 
дава положителни резул-
тати. Тази мярка оказва 
положително влияние при 
регулирането на движе-
нието в центъра. Но вече 
се е изчерпала и трябва да 
бъде променена. 
Силен ефект при повиша-
ването на ефективността 
на градския транспорт 
ще има увеличаването 
на санкцията за автомо-
били, които се движат в 

Слабият трафик ще 
повиши качеството на 
градския транспорт

 ▶ 50 хил. са репатрираните автомобили за 2009 г. От                                   тях 76% са вдигнати заради груби  
нарушения, 11% са паркирали в зелени площи, а едва                                        10% за нарушения в т.нар. синя зона, показват  
данните на „Центъра за градска мобилност”            СНИМКА ЕМИЛИЯ КОСТАДИНОВА

Срещу тази мярка са се 
обявили 47% от запита-
ните. Между 33 и 49% от 
участниците в анкетата са 
подкрепили предложените 
нови цени за престой на 
час. Процентите се про-
менят в зависимост от зо-
ните.

Алтернативни  
решения
Изграждането на паркин-
ги до метростанциите ще 
намали значително броя 
на автомобилите, които 
се движат в центъра. За 
гражданите на столицата и 
редовно ползващите синя-
та зона това алтернативно 
решение е само една от 
стъпките за оптимизация 
на движението по централ-
ните столични булеварди. 

Според запитаните събра-
ните от платено паркиране 
средства трябва да бъдат 
инвестирани приоритетно в 
нови паркинги и по-качест-
вени транспортни услуги.

Николета Цветкова

буслентите. В момента тя 
е около 20 лв. Шофиране-
то в тези зони затруднява 
придвижването на близо 
200 граждани, които се 
придвижват с автобусите. 

Забавя се графикът на 
превозните средства, от 
което спада качеството на 
услугата. Тогава гражда-
ните търсят алтернативен 
начин за придвижване, 
качват се на личните си 
коли и така трафикът до-
пълнително се затруднява. 

Не може еднозначно да 
се каже “да” или “не” на 
промените, които се пред-
лагат. Повишаване трябва 
да има, но то трябва да се 
направи по-плавно, поне 
на две стъпки. 

В момента, когато всич-
ко е замръзнало или вър-
ви надолу, сумата от три 
лева е много. При всички 
положения промяната на 
цените и зоните за парки-
ране ще окаже влияние на 
движението в идеалния 
център. 

Но трябва да се помисли 
за претоварването на об-
ществения транспорт. Той 
и сега в пиковите часове е 
с преизпълнен капацитет. 

Интересно е да се про-
следи колко автомобила 
са с лични и със служеб-
ни абонаменти, защото 

Повишаването  
не трябва да се прави 
толкова рязко

В момента, 
когато всич-
ко е замръз-

нало или върви 
надолу, сумата от 
три лева е много

Инж. Емил Панчев,
главен секретар на Съюза на 
българските автомобилисти

за момента няма такава 
статистика. 

Много от водачите, 
които плащат с лични 
средства тази такса, може 
би ще престанат да пар-
кират в синята зона. Но 
шофьорите, които използ-
ват служебни абонаменти, 
вероятно няма да нама-
леят.

предприемат срещу нару-
шителите на правилата за 
паркиране. Блокирането на 
автомобил със “скоба” е 
одобрено от 74% от учас-
тниците. А 53% от анке-
тираните са дали своето 
съгласие за принудителното 
преместване на колата чрез 
“паяк”.

Проектни  
предложения
Центърът за изучаване 
на общественото мнение 
попита обществото и за 
проекта на общината за 
нови мерки за паркиране 

в центъра на столицата. 
Предложението за забрана 
на спиране и паркиране по 
главните пътни артерии 
е подкрепено от 80% от 
анкетираните. 

Най-силно е застъпена 
идеята за изграждане на 
безплатни паркоместа за 
велосипеди и мотоциклети. 
За нея своя положителен 
отговор са дали 89%. Спо-
ред 84% от анкетираните 
трябва да бъдат изградени 
буферни паркинги около 
метростанциите.

Малко-много
Според проучването на 
НЦИОМ 82% от столичани 
са приели, че синята зона 
трябва да остане същата 
и дори да се разшири. За 
намаляване на нейния обсег 
са 12% от анкетираните. 
Промяната на периметъра 
на зоната за паркиране в 
центъра се одобрява много 
повече от предложението 
за пълна забрана на автомо-
билното движение. 

Мнение Позиция

93
▶ процента от редовно 
ползващите синя зона 
одобряват изграждането 
на алтернативни паркин-
ги, което показва, че те 
няма да влизат в центъра 
с автомобилите си

Столичани искат създаване на пешеходна зона        в центъра на София

За по-добра организация              трябват повече „паяци”
С парите от зоните ще 
повишим качеството 
на обслужването
С част от приходите от но-
вите зони ще бъдат поста-
вени ограничителни кол-
четата, които гарантират 
свободното движение на 
пешеходците. Ще се заделят 
средства за закупуване на 
нови специализирани авто-
мобили и за нови електрон-
ни устройства за контрол, 

свързани с разширяването 
на обхвата за контрол и ор-
ганизация за паркирането, 
каза за в. „Пари” Марчело 
Доковски от „Центъра за 
градска мобилност”. 80% 
от печалбата на „Центъра за 
градска мобилност” отиват 
като дивидент в общината 
и може да бъдат вложени 
именно в изграждането на 
велоалеи, пешеходни зони 
и за подобряване на инфра-
структурата в града.

 Доковски каза, че в мо-
мента „Центърът за градска 
мобилност” разполага с 12 
„паяка”, но за да има свобод-
но движение в града, е необ-
ходим по-сериозен ресурс, 
затова ще има инвестиции 
в машини.

В момента на 500 парко-
места се пада по 1 служител 
от „Центъра за градска мо-
билност”. Ако има промени в 
щата, те ще се планират след 
въвеждането на зоните.

Любомир Христов, 
заместник-кмет  
по транспорта

Сега текат 
и проме-
ните в 

Закона за движе-
ния по пътищата
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Шест министерства са ус-
пели да съкратят разходите 
си с 20%. Това са минис-
терството на образование-
то, МРРБ, на здравеопазва-
нето, на земеделието, фи-
нансовото министерство, 
на физическото възпита-
ние и спорта. В графата 

на отличниците попада и 
Министерският съвет. Това 
каза Симеон Дянков, след 
като завърши заседанието 
на правителството.

С 15% ще бъдат нама-
лени разходите на  Ми-
нистерството на външните 
работи и транспортното 

ведомство, обясни Дянков. 
След тях три министерства 
ще реализират 10% ико-
номии, а именно МОСВ, 
МИЕТ и Министерството 
на културата. Министер-
ството на правосъдието ще 
свие разходите си с 5%. На 
три министерства бюдже-

Три министерства 
няма да съкращават 
от разходите си
Късметлиите са МВР, Министерството 
на труда и социалната политика 
и това на отбраната

Борисов забрани 
словесните престрелки

След 6 месеца ще 
има цялостна стра-
тегия за развитие на 
минното дело 
Министерството на ико-
номиката, енергетиката и 
туризма ще управлява под-
земните богатства у нас. 
Това реши правителството 
на вчерашното си заседание 
по повод промените в Зако-
на за подземните богатства. 

Концесиите на подземните 
богатства ще се обединят 
под шапката на икономи-
ческото ведомство, обясни 
ресорният министър Трай-
чо Трайков. По думите му 
досега концесии са издава-
ли и МОСВ, и МРРБ. Още 
преди изборите обещахме, 
че ще съберем концесиите 
на едно място, обясни Трай-
ков. По думите му целта 
на тази стъпка била да се 

намалят разходите за кон-
цесиониране, както и да се 
въведе единен подход.

Предложението да бъде 
съсредоточено управление-
то на подземните богатства 
в единен орган беше на-
правено преди две години 
от Българската минно-ге-
оложка камара. Браншо-
виците твърдяха, че при 
така разделените функции 
никой реално не осъщест-

вява контрол върху добива 
на ресурси и спазването на 
концесионните договори.

Министърът обясни, че в 
МОСВ имало 500 висящи 
концесионни процедури 
и още толкова били те и 
в МИЕТ. Трайков обясни, 
че след шест месеца щяло 
да се мисли за цялостна 
стратегия за развитие на 
минното дело.  

Биляна вачева

тът няма да се пипа. Това 
са Министерството на тру-
да и социалната политика, 
МВР и Министерството на 
отбраната.

При предишните обсъж-
дания в съвета за админи-
стративна реформа стана 
ясно, че за първи път се 
посяга на бюджета на МВР 
и той ще бъде намален с 
10%. Вчера обаче стана 
ясно, че парите на вътреш-
ното министерство няма да 
бъдат пипани.

Кръцни, срежи
Дянков обясни, че след ка-
то тегли чертата, ще бъдат 
реализирани икономии за 
755 млн. лв. До заветната 
цел от 900 млн. лв. оба-
че остават 145 млн. лв. 
Финансовият министър 
обясни, че те ще дойдат от 
пропорционалното нама-
ление на допълнителните 
разходи, които правител-
ството ще направи. Така 
планираните допълни-
телни разходи - 260 млн. 
лв. за инфраструктурни 
проекти, 142 млн. лв. за 
социално подпомагане и 
още 50 млн. за Национална 
компания “Железопътна 
инфраструктура”, ще бъ-
дат орязани. Единствено 
тютюнопроизводителите 
ще си получат цялата сума 
от 116 млн. лв.

 
Каква е 
равносметката
Така на практика кабине-
тът все пак успя да  реали-
зира заложените икономии 
след серия от преговори и 
търсене на различни ва-
рианти как да се орежат 
разходите. Дянков уточни, 
че до края на тази седмица 
актуализираният бюджет 
за 2010 г. ще бъде внесен в 
парламента.

Биляна вачева

Митничар № 1 ще 
запази поста си, беше 
категоричен финан-
совият министър

На министрите съм раз-
поредил да престанат да 
говорят с квалификации по 
медиите. Това каза премие-
рът Бойко Борисов по повод 
словесната престрелка меж-
ду вътрешния министър 
Цветан Цветанов и шефа 
на митниците Ваньо Та-
нов. Преди дни Цветанов 
публично обвини Танов, че 
не се справя с контрабан-
дата на цигари и алкохол. 
Митничар № 1 отвърна на 
критиките, като заяви “че 
ГДБОП (под шапката на 
МВР - бел. ред.) е тази, 
която трябва да се бори с 
контрабандните канали”.

Критериите са други
Борисов обясни, че оцен-

ката за работата на Танов 
се прави на базата на съ-
браните приходи. Тогава 
разпоредих всички неред-
ности, които са стигнали 
(фиктивен износ на горива, 
контрабанда на цигари и 
т.н.) до Танов да бъдат пре-
дадени на прокуратурата, 
обясни премиерът.  

Подкрепа
В същото време финансови-
ят министър Симеон Дянков 
защити Танов. Директорът 
на митниците работи много 
добре и той ще запази поста 
си, каза Дянков.

Министърът подкрепи те-
зата си с конкретни цифри. 
От началото на годината 
досега Агенция “Митници” 
и МВР са заловили 40 млн. 
къса контрабандни цигари. 
За сравнение през миналата 
година за същия период 
са били заловени 1.6 млн. 
къса. 

МВР съкращава 5% 
от администрацията
МВР ще съкрати с бли-
зо 5% щатните си бройки, 
главно от администрацията, 
каза зам.-министърът на 
вътрешните работи Весе-
лин Вучков. Той обясни, 
че щатните бройки във ве-
домството през миналата 
година са намалени с близо 
3000 до 58 170. 

В момента в МВР обаче 
работят 55 хил. служители. 
Така на практика ведом-
ството ще назначи нови 

3000 души. Вучков обясни, 
че в МВР-София в момента 
има около 700 незаети мес-
та за сержанти. Причината 
за незаетите работни места 
било ниското заплащане, 
обясни още зам.-министъ-
рът. Той разясни, че 7000 
са пожарникарите, 6000 са 
служителите на Граждан-
ска полиция, 1532 души са 
в Гражданска защита, а в 
администрацията на МВР 
работят общо 2724 души.

Концесиите на подземните богатства 
отиват под шапката на МИЕТ

 ▶  Акцизът на цигарите няма да бъде променян, каза Симеон Дянков 
снимки марина ангелова

След двубоя “Цветанов - Танов”

 ▶  оценката за работата на ваньо Танов се прави на 
базата на събраните приходи, каза Бойко Борисов 



У нас    НовиНи    7    
Четвъртък 20 май 2010  pari.bg

Нови правила, стари оправдания 
и дипломатически спор 
Новият регламент за 
банковото обслужване 
на държавните фирми 
трябва да е готов до 
месец

В рамките на един месец 
работна група към Минис-
терството на финансите 
ще подготви единни пра-
вила за банковото обслуж-
ване на държавни фирми, 
съобщи финансовият ми-
нистър Симеон Дянков. В 
създадената в сряда група 
ще влизат представители 
на Асоциацията на търгов-
ските банки, БНБ и външ-
ни експерти. Правилата 
ще влязат в сила веднага, 
съобщи Дянков. До изра-
ботването на регламент се 
стига, след като стана из-
вестно, че близо две трети 
от парите на 18 държавни 
фирми са депозирани в 
три банки. А само първата 
от тях - Корпоративна тър-
говска банка, държи 48% 
от средствата. Информа-
цията беше оповестена от 
финансовото министер-
ство по искане на Съюза 
на издателите. 

Правилата  
ще са препоръки
Преди ден премиерът Бой-

ко Борисов съобщи, че ще 
бъде направена проверка 
при изборите на банки. 
Не стана ясно дали ще се 
проверяват всички дър-
жавни дружества и ве-
домства. Според обясне-
нията на управляващите 
решението в коя банка 
дадено дружество да дър-
жи средствата си се взима 
от борда на директорите. 
С разработваните нови 
правила решенията отно-
во ще се взимат от борда, 
но по описана конкурсна 
процедура и препоръки 
кои характеристики да се 
следят. Така дори отново 
да се стигне до концен-
трация, тя нямало да бъде 
притеснителна, щом е за-
ради предложени добри 
условия. 

отново скелетите
В същото време премие-
рът обяви, че ситуацията 
с държавните пари е за-
варено положение от пре-
дишното правителство. 
Пред в. „Пари” бившият 
финансов министър Пла-
мен Орешарски обяви, че 
не е контролирал избо-
ра на бордовете и няма 
представа какво е било 
съотношението при уп-
равлението на тройната 

коалиция. Орешарски не 
беше сигурен и по каква 
процедура точно става из-
борът. Той обаче попита, 
ако е заварено положение, 
защо новото правителство 
не е променило нищо през 
деветте си месеца упра-
вление. 

Дипломатически 
спор
Междувременно случаят с 
държавните пари предиз-
вика острата реакция на 
БНБ към американския по-
сланик. Пред БНТ Джеймс 
Уорлик коментира, че спо-
ред него е изненадваща 
концентрацията на сред-
ства в една малка банка, и 
се съгласи, че това поражда 
съмнения за зависимости. 
Думите на Уорлик бяха 
последвани от прессъоб-
щение на БНБ, в което той 
е обвинен, че „накърнява 
безупречната репутация на 
БНБ като надзорен орган 
и доверието в българския 
банков сектор като цяло”. 
Банката призовава за от-
говорно публично гово-
рене и предупреждава, че 
„обратното би могло да 
предизвика непредвидими 
последици за икономиката 
на страната ни”.

Филипа Радионова

▶ Американският посланик Джеймс Уорлик каза, че е изненадан от концентрацията 
на пари в една банка. БНБ реагира на думите му с остра декларация снимка боби тошев

Трябва да се проверят 
всички държавни фирми
Менда Стоянова, 
председател на бю-
джетната комисия в 
НС

 ▶ Госпожо Стояно-
ва, трябва ли да 
се промени начи-
нът на избира-
не на банка от 
държавните 

фирми?
- Аз не знам сега как се 

избират. Вие знаете ли? Аз 
не знам.

 ▶ А как трябва да се изби-
рат?

- Според 
мен по 

прави-
л ат а 
н а 
З а -
кона 

за об-
щ е с т -

вените по-
ръчки, как-
то се изби-

рат всички 
доставчици 

и клиенти на 
държав-

н и т е 

фирми, 
на бюджет-
ните орга-

н и з а -
ции и 
на ор-
г а н и -

заци-
ите, 

работещи с публичен ресурс. 
Мисля, че като се извърши 
проверката, ще покаже има 
ли нужда законово да бъде 
регламентирано в някакъв 
по-подробен ред.

 ▶ След като премиерът ка-
за, че това е заварено по-
ложение, от БСП върнаха 
топката и питат защо 
девет месеца нищо не се е 
променило?

- Вероятно има сключени 
договори. Вие знаете, че 
договорите не се сключват 
нито за месец, нито за два. И 
промяната на един договор 
си има ред и начин как да 
бъде извършена. Освен това 
ние не сме сигурни дали 
наистина съответните банки 
не са дали най-добрите ус-
ловия. Затова има проверка. 
Ако са били ясни условията 
и всички банки са могли да 
дадат своите условия.

 ▶ Не е ли съмнително една 
банка с иначе малък дял да 
държи близо 50% от дър-
жавните пари?

- Пак казвам, всичко за-
виси от условията, които са 
предложени. 

 ▶ Ще искате ли проверка 
на всички държавни пари? 
Защото сега става дума 
за определен брой фирми, 
поискани от медиите.

- Не знам какво е поиска-
но, но според мен трябва да 
се проверят всички държав-
ни фирми.

Ако е заварено положение, 
защо не е променено
Пламен Орешарски, 
министър на 
финансите в кабинета 
„Станишев”

 ▶ Господин орешарски, 
ГЕРБ казаха, че ситуаци-
ята с парите на държав-
ните фирми е заварена си-
туация.

- Може да се провери кол-
ко е имало в Корпоративна 
търговска банка в средата 
на миналата година и да 
се види сега колко има. Аз 
не зная цифрата нито тога-
ва, нито сега. Сега чета във 
вестниците.

 ▶ Не е имало справка по ва-
ше време?

- Не, не съм контролирал 
държавните предприятия 
къде си правят депозитите.

 ▶ има предложение вече да 
се правят след конкурс.

- Аз допускам, че и досега 
са правени на основата на 
някаква форма на конкурс. 
Или поне съпоставка с усло-
вията, които предлагат раз-
лични банки. 

 ▶ Притесня-
ва ли ви, че 
след про-
в е р к а т а 
може да се 
появят об-
винения към 
вас, защото са 
били ваши хора по 
бордовете?

- Вижте, какво правят тези 
пари девет месеца в тази 
банка? Ако приемем, че има 
някакви политически 
мотиви? 

 ▶ Т.е. ако е за-
варено по-
ложение, 
защо не е 
промене-
но?

-  Да. 
М а к а р 
че аз не 
го по-
с т а в я м 
този въ-
прос, вие 
го поста-
вяте. Един 
контравъпрос: 
Вас не ви ли 
с м у щ а в а , 
ако  те зи 
пари бяха 
правилно 
разпреде-
лени по 
банки-
те? 

 ▶ Равномерно?
- Да. Нямаше ли да ви 

смути? Мен силно щеше да 
ме смути. Така беше 

преди 1989 г.
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Търговете за 
лекарства ще бъдат 
централизирани  

 ▶ Господин иванов, редно 
ли е административни-
те разходи за здравео-
пазване да бъдат нама-
лени с 15%, което прави 
около 106 млн. лв.?

- Справедливо-неспра-
ведливо, всяко министер-
ство и принципал решава 
възможностите, които има, 
за да намали разходите си. 
Държавата в момента е 
в криза и за да не посяга 
на данъци, по-добре е да 
свие администрацията си и 
свързаните с нея разходи, 
за да може по-малко хора 
да бъдат засегнати от кри-
зата. Ние с вас не можем 
да преценим през времето 
как е била раздута адми-
нистрацията, която харчи 
много публичен ресурс.

 ▶ Кога да очакваме акту-
ализация на бюджета на 
НЗоК с 220 млн. лв.?

- Министерският съвет, 
когато станат готови, ние 
първи ще научим и ако 
има такава актуализация 
на бюджета, той ще бъде 
актуализиран. 

 ▶ Няма единно мнение да-
ли да се пипа големият 
резерв на НЗоК.

- Тук има спекулация. 
По време на управление-
то на тройната коалиция 
увеличената вноска от 2% 
не бе вкарана за здраве, 
а директно бе сложена в 
резерва на НЗОК в БНБ. 
И това Пламен Орешарски 
знае много добре и може 
да го потвърди. Защо по 
тяхно време болниците 

натрупаха огромни дъл-
гове, а не ги покриха, при 
положение че имаше въз-
можност? Защо те не се 
разплатиха и с търговците 
на медицинска техника и 
консумативи, които имат 
да вземат 100 млн. лв., а 
също и с фармацевтичните 
фирми? Нека да отговорят 
на тези въпроси.

 ▶ Наличностите по 
сметки на НЗоК в БНБ 
към 31 март 2010 г. са 
800 млн. лв., а в края на 
миналата година са били 
860 млн. лв. Не стана 
ясно къде са тези 60 
млн. лв.

- Хората, които говорят 
по тези въпроси, не раз-
бират кои сметки в БНБ 
са на здравната каса. По 
време на парламентарния 
контрол в петък минис-
тър Анна-Мария Борисова 
прочете точно кои са тези 
сметки. Но основното е, 
че за да може да се пипат 
тези пари, това не може 
да стане с нареждане на 
гуверньора на БНБ или по 
нареждане на министър 
Симеон Дянков еднолично 
например. За тези средства 
трябва да има решение 
на управителния съвет на 
НЗОК и то да е гласувано в 
Народното събрание. Така 
че, който казва, че едни 60 
млн. лв. се губят някъде, е 
популистки и изтъркано, а 
аз говоря в качеството си 
на законодател.

 ▶  Здравната стратегия 
(2010-2015 г.), която пи-
шете, вече събра крити-

ки. Защо се прави чет-
върта поред стратегия, 
какво ново ще кажете?

- Истина е, че първата 
здравна стратегия бе на д-
р Мими Виткова, втората 
- на министър д-р Илко 
Семерджиев, а третата - на 
д-р Евгений Желев, която 
бе разглеждана в Хисаря 
и също не бе гласувана в 
парламента.

 ▶ вариантът на стра-
тегия на д-р Желев 
злополучно се свързва 
със SPA процедури на 
управляващите вместо 
с конструктивни пред-
ложения.

- Да, това бе мое мне-
ние, когато тогава казах, 
най-хубавото е, че си на-
правиха SPA процедури.  
Проф. Анна-Мария Бори-
сова разглежда стратегията 
и ако има забележки, ще ги 
направим. И след това вна-
сяме здравната стратегия в 
Министерския съвет, а по-
сле и в парламента. Редно е 
първо здравният министър 
да я види и коментира.

 ▶ все пак какво ново в 
нея?

- Едно от новите неща е 
въвеждането на стандарти 
и критерии за работа на ле-
чебните заведения. На тя-
хна база ще бъде направе-
на здравна карта, която ще 
бъде задължителна. Във 
всички стратегии досега 
тя бе пожелателна. Болни-
ците трябва да отговарят 
на критериите - модерна 
апаратура, специалисти, 

24-часов прием на пациен-
ти, брой легла по региони. 
Ние имаме повече бол-
ници за активно лечение, 
отколкото е този показател 
в Европа. И трябва да ги 
трансформираме в легла за 
продължително лечение и 
долекуване. 

Наясно сме, че здравео-
пазването е консерватив-
на система, и много вни-
мателно трябва да бъдат 
правени крачките. И сме 
длъжници на обществото -  
лекари и пациенти, кое ще 
бъде първо, второ, трето. 

 ▶ Ще има ли смяна на 
модела на финансиране в 
здравеопазването и от-
хвърляне на клиничните 
пътеки?

- За да не се източва каса-
та, предвижваме въвеждане 
на е-здравни карти. Смя-
ната на модела на финан-
сиране в здравеопазването 
и преминаване от клинич-
ни пътеки към използване 
на диагностично свърза-
ни групи (ДСГ) ще стане 
плавно, вероятно от 2012 
г. Ще подготвим система-
та към това преминаване. 
Първо ще реформираме 
доболничната и болнична-
та помощ, ще въведем е-
здравни карти, след това и 
ДСГ. Ако това го направим, 
сме си свършили работата 
за 10 години напред. Това 
ще става стъпка по стъпка, 
проблемите наистина са 
много и затова преценява-
ме кое сега е най-важното. 
На първо място излиза оп-
тимизация на болничния 

Приоритет на здравната реформа е  
създаване на болници за долекуване 
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Интервю Д-р Лъчезар Иванов, председател на комисията по здравеопазване в НС

сектор, защото той харчи 
най-много публичен ресурс 
- 57% от парите, докато в 
други страни е, мисля, 27-
30%. В Европа се залага на 
силен доболничен сектор, 
големият проблем у нас е, 
че хората влизат в болници, 
за да им поставят диагноза, 
а не да се лекуват, което е 
парадокс, т.е. доболничната 
система е неефективна.

 ▶  от Синята коалиция 
вече обявиха, че е по-
добре под една шапка 

да се обединят всички 
дейности, свързани с ле-
карствоснабдяването, 
регулация на цените и 
контрола. Така ли е?

- Всичко трябва да бъде 
добре обмислено. Има ев-
ропейски директиви, спо-
ред които Комисията по 
позитивен и реимбурсен 
лекарствен списък трябва 
да е една. Когато се заема-
ме да правим реформа, не 
можем в един момент да 
направим всички рефор-
ми с магическа пръчица. 

Мнозинството разреши пушенето на обществени места 
В условия на криза не 
трябва  да пречим  на 
туризма, обясниха   
от ГЕРБ

От 1 юни т.г. няма да има 
пълна забрана за пушене на 
обществени места. Тютюно-
пушенето ще продължи да 
се допуска в обособени за 
това места в ресторантите, 
баровете, кафенетата, жп га-
рите, летищата, автогарите. 

В заведенията за хранене 
до 50 кв. м собственикът ще 
решава дали изцяло да се 
пуши или не. На работното 
място работодателят трябва 
да определи специални по-
мещения за тази цел. 

В заведенията за хранене и 
развлечения с изцяло нощен 
режим на работа се допуска 
тютюнопушене без обосо-
бяване на самостоятелни 
помещения. 

Мотиви
В сряда мнозинството в пар-
ламента стопира приетите 
от предишното Народно съ-
брание забрани за пушене на 
обществени места в Закона 
за здравето.  От ГЕРБ обяс-
ниха, че в условия на криза 
не трябва да се създават 
нови пречки пред туризма и 
не трябва да се накърняват 
човешки права.  Опозицията 
обвини управляващите, че 
лобират за близки до тях 

фирми, свързани с тютюноп-
роизводството.  Поправката 
беше внесена от народния 
представител Емил Дими-
тров, който е един от най-
големите дистрибутори на 
цигари в България. 

Защита
Пламен Цеков от ГЕРБ обяс-
ни, че все някога и България 
ще се реши на пълна забрана 
на пушене на обществени 
места, като дори се надява 
това да стане през мандата 
на ГЕРБ.  “Що се отнася до 
тоталната забрана за тютю-
нопушенето, в Исландия за-
браниха тютюнопушенето, 
но там пък изригна вулкан, 
така че в природата винаги 

има равновесие”, заключи 
Цеков. Днес депутатите 
трябва да гласуват дали се 
допуска присъствие на лица 
до 18 години в помещенията 
за пушене и нощните заведе-
ния. Депутатите отложиха за 
следващия път да гласуват и 
каква трябва да е площта на 
помещението, в която ще се 
пуши, спрямо общата площ 
на заведението. От опозици-
ята настояват да се приеме 
компромисен вариант, като 
изрично се запише, че пло-
щта, отделена за пушачите 
в заведенията, трябва да е 
поне два пъти по-малка от 
тази, в която не се допуска 
тютюнопушене. 

Мила Кисьоваснимка reuters
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Задържан е “Чиновникът” 
заради европроекти
Манипулирал 
класирането на 
проектите в полза на 
фирмата на жена си

32-годишният Емил Иванов, 
финансов контрольор в Ми-
нистерството на икономика-
та, енергетиката и туризма 
(МИЕТ), бе задържан вчера 
при операция “Чиновникът”, 
съобщиха от МВР. Той е 
участвал в схеми за изготвя-
не на финансови обосновки 
на проекти по Оперативна 
програма “Конкурентоспо-
собност”. Поради естеството 
на работата си Иванов е по-
знавал алгоритъма за оценка 
на проектите и е подавал 
информация за подходящите 
крайни финансови показа-
тели, с което е манипулирал 
класирането на проектите, 
обясняват от МВР. Срещу 

Избор 
Нов шеф на 
програмата за
бизнеса до 
седмица  

 ▶Конкурсът за нов шеф 
на Оперативна програ-
ма “Конкурентоспосо-
бност” е на финала си.

 ▶До края на тази седми-
ца или началото на след-
ващата официално ще 
бъде обявено името на 
одобрения кандидат. 

 ▶на финалната права 
са останали две дами 
- Грета Добрева, която 
досега временно изпъл-
няваше длъжността, 
и Хрисимира Милчева, 
която досега е била 
ръководител сектор 
“Разработване на проду-
кти и програми за МсП” 
в ОББ. 

 ▶Кандидатствали са 
общо 11 кандидати, 
като след пресяването 
по документи са оста-
нали 4. Те са се явили на 
тест, а впоследствие 
двете финалистки са 
представили и концеп-
ция за работа на програ-
мата. 

програмата за пореден път 
бе оплюта и интересът към 
нея ще спадне допълни-
телно, смятат евроконсул-
танти.

осеммесечно  
разследване 
Акция “Чиновникът” се про-
вежда съвместно между слу-
жители на ГД “Криминална 
полиция” и ГД “Досъдебно 
производство” под ръковод-
ството на Софийската град-
ска прокуратура.

Спецоперацията, свърза-
на със задържането на чи-
новника, се провежда след 
осеммесечно разследване 
на престъпните схеми, в 
които е участвал. В рамки-
те на акцията се извършват 
процесуално-следствени 
действия на осем адреса 
в София. По случая е об-
разувано досъдебно про-
изводство по чл. 282 от 
Наказателния кодекс.

Без конфликти  
на интереси
Още през декември минала-
та година бяха въведени пра-
вила за избягване на конфли-
кта на интереси в работата 
на служителите, коментира 
за в. “Пари” Жулиета Хубе-
нова, съветник “Европейски 
програми и проекти” в МИ-
ЕТ. Служителите подписват 
декларация за липса на кон-
фликт на интереси, в която е 
отбелязано и че не могат да 
работят като консултанти по 
програмата една година след 
като напуснат държавната 
служба. За да бъде всичко 
прозрачно дори се избират 
външни оценители на про-
ектите, които са независими 
експерти. Изборът им се 
прави чрез жребий от пода-
дени кандидатури. Сега не 
може да има изкривяване 
на оценките, категорична е 
Хубенова. 

Дарина Черкезова

Но трябва да направим 
прозрачен целия процес 
на лекарствената поли-
тика, да централизираме 
конкурсите за лекарства, 
за да спрем източването на 
средствата по този начин. 
И едва тогава може да се 
мисли за реорганизация на 
целия сектор на лекарство-
снабдяване.

 ▶ Значи ще има центра-
лизирани търгове за ле-
карства на болниците?

- Точно така. Не може 

болницата в Дупница да 
договори по-висока це-
на за едни и същи меди-
каменти от болницата в 
Монтана. Когато това се 
случва, може да се зададат 
много въпроси. Когато има 
окрупняване при прозрач-
ни и ясни критерии на 
конкурсите, болниците, 
които работят с НЗОК, ще 
получават лекарствата на 
еднакви цени. Интересът 
на държавата трябва да бъ-
де гарантиран и запазен. 

Светлана Желева

Кризата предизвика намаляване 
на студентските такси
Средно бъдещите 
висшисти ще  
плащат по 300 лв.  
на година

Студентските такси за 
учебната 2010-2011 г. ня-
ма да се повишат, каквато 
беше тенденцията през 
последните години, а до-
ри леко ще се понижат. 
Това реши Министерският 
съвет на редовното си за-
седание. Таксата не може 
да бъде повече от 1/3 от 
издръжката на студент, ко-
ято в момента е 866 лв. Тя 
също бе намалена заради 

кризата. Затова средната 
годишна такса ще бъда 
под 300 лв., обяви об-
разователният министър 
Сергей Игнатов. Според 
него това не трябва да е 
повод за радост, а тъкмо 
обратното.

По-скъпи
Традиционно някои спе-
циалности в различните 
вузове имат по-високи 
такси. Например правото 
в Софийския универси-
тет е с цена 462 лв. за 
година, а медицинските 
специалности са 2713 лв. 
за двата семестъра. Такси-

те за кандидатстудентски 
изпити в СУ тази година 
ще са 30 лв. за първи тест 
и по още толкова за всеки 
следващ. В УНСС сту-
дентските такси са от 289 
лв. за административни и 
икономически дисципли-
ни до 462 за политически 
науки.

До няколко дни всички 
банки трябва да подпишат 
типовия договор за сту-
дентските кредити, каза 
още министър Игнатов. 
Държавата е заделила 40 
млн. лв., за да гарантира 
заемите на бъдещите вис-
шисти. 

“услугите”, които е предос-
тавял, Иванов е получавал 
имотни облаги. 
 
Министърът  
за служителя си
Служителят работи в МИ-
ЕТ от 6.5 години. Пробле-
мът, който е възникнал, 
вече сме го коригирали, 
коментира Трайчо Трайков, 
министър на икономиката, 
енергетиката и туризма. 
Според него той е резултат 
от факта, че досега кон-
султантските фирми по 
европроектите не се обя-
вяваха официално. Било е 
напълно възможно фирмата 
на жена му да си работи и 
никой никога да не разбере, 
че тази фирма има нещо 
общо със спечелилите про-
екти, каза министърът. 

Според новите промени 
името на консултантската 
компания трябва да се впи-
ше в проектопредложение-
то, с което подобни връзки 
стават явни. 

Колегите на иванов
Не мога да кажа нищо ло-
шо за Емо, казват колеги 
на задържания чиновник. 
Според тях обвиненията 
може би не са основателни, 
тъй като работата му е свър-
зана с одобряване на докла-
ди от междинното звено 
- Изпълнителната агенция 
за насърчаване на малки-
те и средните предприятия 
(ИАНМСП), и верифицира-
не на разходи. Тоест работа-
та му е на крайния етап, а не 
в началото при класирането 
на проектите. С този арест 

сниМКа МВР

сниМКа МаРина анГелОВа

 ▶Емил иванов започнал работа в Министерство на 
икономиката през 2003 г.
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Пазарът получи парите си от Гърция
Инвеститорите 
остават подозрителни 
към дългосрочните 
облигации на страната

Гърция успешно изплати 
десетгодишните си об-
лигации на стойност 8.5 
млрд. EUR, чийто падеж 
беше вчера, като използ-
ва част от финансирането 
от Европейския съюз и 
Международния валутен 
фонд, съобщиха власти-
те в Атина. На страната 
сега предстоят болезнени 
промени, за да възстанови 
икономиката си и да излезе 
от финансовата криза.

Глътка въздух
Изплащането на дълга ще 
даде на Гърция глътка въз-
дух. Сега обаче страната 
трябва да убеди инвес-
титорите, че има сили да 
се пребори с дефицита 
си, за да може отново да 
се върне на пазара през 
2012 г., както възнамерява 
правителството. Трябваше 
да предприемем спешни 
мерки, за да се справим 

с дълга, заяви министър-
председателят Георгиос 
Папандреу. Тези мерки ще 
ни дадат време да прове-
дем по-сериозни промени, 
добави той.

Успокоение
Изплащането на емисията 
успокои облигационерите, 
но според тях ще отнеме 
известно време, преди ин-
веститорите да поемат от-
ново риска да купят гръц-
ки дългови книжа с падеж, 
надвишаващ тригодишния 
срок на спасителния план. 
Някои инвеститори, кои-
то взеха парите си вчера, 
смятат да вложат част от 
тях обратно в гръцки об-
лигации. Дълговите книжа 
с падеж през 2011 и 2012 
г. са добра инвестиция, 
смятат анализатори, ци-
тирани от Bloomberg. Да-
леч по-предпазлив обаче е 
пазарът по отношение на 
средно- и дългосрочните 
облигации на страната.

Протести
Гърция трябва да намали 
бюджетния си дефицит от 

почти 14% от БВП до 3% 
през 2014 г. Икономиката 
на страната тази година 
се очаква да се свие с 4%. 
Правителството вече пред-
прие орязване на заплати-
те в публичния сектор и 
увеличи някои данъци като 
условие за отпускането на 
110 млрд. USD финансира-
не от ЕС и МВФ. Строгите 
мерки обаче предизвикаха 
масови протести, които до-
ведоха до смъртта на три-
ма банкови служители по 
време на демонстрациите 
на 5 май. За днес синди-
катите са насрочили нова 
обща стачка в Атина.

Болезнени мерки
Гърция тепърва ще пред-
приема още тежки проме-
ни, които включват уве-
личаване на пенсионната 
възраст и допълнително 
свиване на публичните 
разходи. Макар че засега 
строгите мерки за спася-
ването на страната са при-
оритет, Атина ще трябва в 
даден момент и да насърчи 
растежа, за да успее да 
излезе от кризата.

Свиване на разходите 
е условието на МВФ 
за отпускане на 
следващия транш от 
заема на страната

Румънците излязоха на ма-
сов протест вчера заради 
плановете на правителство-
то за съкращаване на раз-
ходите в публичния сектор. 
Мерките се налагат заради 
необходимостта Букурещ да 
отговори на условията, по-
ставени от Международния 
валутен фонд  за отпускане-
то на следващия транш от 
заема за страната. Румънско-
то правителство пое ангажи-
мент да намали заплатите 
в държавния сектор с 25%, 
а пенсиите с 15%. Според 
анализатори има голяма ве-
роятност правителството да 
отстъпи под обществения 
натиск и да смекчи суро-

вите мерки, за да си запази 
подкрепата за разклатеното 
парламентарно мнозинство. 
Протестите на близо 20 хил. 
румънци са първият серио-
зен тест за шестмесечното 
управление на центристкото 
правителство. 

Гръцкият пример
Отпуснатите от МВФ 20 
млрд. EUR са от изключи-
телна важност за правител-
ството, за да успее да покрие 
нарастващия бюджетен де-
фицит. Помощта за засегна-
тата от рецесията най-бедна 
страна от ЕС и протестните 
действия пораждат асоциа-
ции със ситуацията в Гър-
ция. 

Минимални шансове
МВФ заяви, че ще отпусне 
следващия транш от зае-
ма едва след като Букурещ 
представи план за намаля-

Румънците излязоха на протест 
заради орязването на заплатите

▶ Протестите на 20 хил. румънци са първият сериозен 
тест за шестмесечното управление на правител-
ството снимки reuters 

Рекорден ръст на строителството в Европа
Възстановяването на 
германската иконо-
мика е основна при-
чина за резултатите в 
сектора

Най-големият ръст на 
строителното производ-
ство в Европа за последни-
те 14 години беше отчетен 
през март, показват данни 
на Евростат. Това се дължи 
основно на възстановя-
ването на най-голямата 
икономика на континента 
Германия.

14-годишен връх
Строителството в еврозо-

ната се увеличи със 7.6% 
спрямо февруари, когато 
беше отчетен спад от 7.2%. 
Отбелязаният през март 
ръст е най-големият от 
1996   и първият за послед-
ната година. На годишна 
база строителното произ-
водство намаля с 5.2% след 
спад от 14.8% предишния 
месец.

Съживяване
Строителството в Европа 
започва да се възстановява 
след края на необичайно 
студената зима. В началото 
на месеца от най-големия 
производител на цимент в 
света Lafarge коментираха, 

че се забелязват признаци 
на съживяване в сектора 
в Европа. Принос за това 
има и растежът на гер-
манската икономика през 
първото тримесечие на 
годината.

Европейски лидер
В Германия строителното 
производство отчете 26.7% 
ръст през март спрямо пре-
дходния месец. Това е най-
голямото увеличение от 27-
те страни членки на Евро-
пейския съюз. Като цяло за 
ЕС строителството нарасна 
с 6.8% на месечна база, но 
намаля с 2.4% спрямо март 
2009 г.

Големите дългове  
са риск и за Унгария

ване на бюджетния дефи-
цит до 6.8% от БВП. През 
миналата година стойността 
му беше 7.2%. От фонда пре-
дупредиха, че без сериозни 
съкращения дупката в бю-
джета може да достигне 9% 

от БВП. Според анализатори 
обаче малки са шансовете 
правителството да успее да 
изпълни значителни съкра-
щения до юли, така че да 
отговори на изискванията 
на МВФ.

Къде сме ние
Секторът в 
България също 
се съживява
▶ строителният сек-
тор в България се въз-
становява постепен-
но, макар и по-бавно, 
показват данните на 
Евростат.
▶ строителното про-
изводство нарасна с 
3.1% през март в срав-
нение с февруари.
▶ на годишна база 
обаче спадът е с цели 
20.9%.

Управителят на 
централната банка 
настоява за строга 
фискална политика

Управителят на унгарската 
централна банка Андраш 
Шимор настоява новото пра-
вителство да предприеме 
строга фискална политика 
заради дълговете на страна-
та. Големият външен дълг, 
растящият държавен дълг, 
съотношението между бан-
кови кредити и депозити и 
значителните заеми на до-
макинствата в чужда валута 
може да направят страната 
уязвима, заяви Шимор.

Предоговаряне
Новото правителство, което 
ще поеме управлението на 
страната другата седмица, 
възнамерява да предоговори 
условията по спасителния 
заем, който Унгария получи 
преди две години от Меж-
дународния валутен фонд, 
Европейския съюз и Све-
товната банка. Именно го-
лемият външен дълг беше 

причината тогава редица 
инвеститори да се оттеглят 
от страната, което почти до-
веде Унгария до фалит.

Бюджетен дефицит
Министри от кабинета на 
новия премиер Виктор Ор-
бан казаха, че дупката в 
хазната тази година може 
да достигне 6% от БВП. В 
същото време одобреният 
от кредиторите бюджетен 
дефицит е 3.8%. Според 
Шимор ЕС едва ли ще одо-
бри по-голям дефицит за 
следващата година. Затова 
правителството трябва да 
следва много консервативна 
фискална политика, за да 
убеди пазарите, че страната 
може да се справи с дълга 
си.

Новото правителство смя-
та, че гуверньорът Андраш 
Шимор, двама от замест-
ниците му и още четирима 
служители на централната 
банка трябва да подадат 
оставка заради допуснати 
грешки, включително и то-
ва, че са допуснали натруп-
ването на валутни заеми.

▶ Постът на Андраш Шимор не е сигурен, след като 
правителството на орбан поеме управлението

▶ С кризата ще се справим не само като консолидираме бюджета, но и като осигу-
рим икономически растеж, посочи премиерът Георгиос Папандреу
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Гръцката „Актор” предлага  
най-ниската цена за Лот 3
Гръцката компания „Ак-
тор” е предложила най-ни-
ската цена за изграждането 
на Лот 3 от автомагистрала 
„Тракия”. Това стана ясно 
след отваряне на ценовите 
предложения на участни-
ците в търга. Гръцката ком-
пания предлага да построи 
участъка между Нова За-
гора и Ямбол с дължина 
36 км за 111.6 млн. лв. без 
ДДС. Компанията пред-
вижда изграждането на 1 
линеен километър да стру-
ва 1.9 млн. ЕUR с ДДС. 
Бюджетът, заложен от 
министерството на регио- 
налното развитие, пред-
вижда тази сума да е 3 
млн. ЕUR. Предложението 
на гръцката компания не е 
дъмпингово, тъй като не е 
по-ниско с 30% от средната 
предложена цена на оста-
налите допуснати кандида-
ти, която е 2.66 млн. ЕUR, 
коментира министърът на 
регионалното развитие Ро-
сен Плевнелиев.

Конкурентни 
предложения
Консорциум „Български 

автомагистрали - Лот 3” 
е предложил 131.4 млн. 
лв. Сумата на консорциум 
„Рубау - Пътстрой” е 151.9 
млн. лв., сдружение „Тракия 
III” предложи 164.9 млн. 
лв. Цена от 121.8 млн. лв. 
предложи сдружение „Кон-
структор - Балканстрой”, а 
„Щрабаг” - 187.9 млн. лв. 
Най-високата оферта е на 
„Алпине бау ГМБХ” - 191.6 
млн. лв. 

Решението на комисията 
за избор на изпълнител на 
Лот 3 трябва да стане ясно 
до 27 май.

Отстранените
Общо 11 компании пода-
доха техническите оферти  
за изграждането на Лот 3. 
От тях комисията от АПИ е 
решила да отстрани четири 
фирми. Това са „Догуш” 
ЕООД, ДВ „Тракия Лот 3”, 
обединение „Терна-Сие-
нит” и „Азеркорпу” АД от 
Азербайджан. Ценовите 
предложения на отхвър-
лените участници не бяха 
отворени. От комисията 
поясниха, че до 27 май 
ще е готов докладът за 

КОмпании 
и пазари

Редактор:
мирослав иванов
mivanov@pari.bg
тел. 4395-867

Реклама:
Станислава атанасова
satanasova@pari.bg
тел. 4395-851

Акционери
„Гоце Делчев-
Табак” покрива 
загубата за 2009 г.
„Гоце Делчев-Табак” 
АД ще покрие загубата 
си от 234.3 хил. лв., 
реализирана през 
миналата година, чрез 
фонд „Допълнителни 
резерви”. Това ще 

Четвъртък 20 май 2010  pari.bg

„Енемона” също се оглежда 
за излизане на чужда борса

Агенция "Пътна инфраструктура" отстрани четири фирми  
от надпреварата за поредната отсечка от магистрала "Тракия"

Компанията проучва 
възможностите  
за листване  
във Варшава  
или Осло

„Енемона” АД е поред-
ната компания, която се 
оглежда за листване на 
чужда фондова борса. То-
ва стана ясно от думите 
на Прокопи Прокопиев, 
директор „Корпоративна 
политика” в „Енемона”. 

Варианти
В момента разглеждаме 
какви са възможностите 
за листване на борсата 
във Варшава или в Осло, 
каза той. От енергийната 

компания обаче проучват 
дали на тези пазари се 
търгуват дружества, ана-
лози на „Енемона”. Ако 
такива има, компанията 
ще търси други пазари. 
Допреди една година смя-
тахме, че Атина е по-под-
ходящата борса за двойно 
листване, но в момента 
това не е на дневен ред, 
коментира още Прокопи 
Прокопиев.  

„Енемона” използва 
вече два иновативни ва-
рианта за финансиране. 
Инженеринговата компа-
ния издаде емисия приви-
легировани акции, както и 
варанти. 

С това тя предложи пър-
вия деривативен продукт 

на българския капиталов 
пазар. 

история
Проявата на интерес за 
двойно листване не е нещо 
ново за българските ком-
пании. Към момента „Со-
фарма” и „Интеркапитал 
Пропърти Дивелопмънт” 
АДСИЦ са изявили наме-
рение за двойно листване 
в София и на Варшавската 
фондова борса. 

Качване за търговия на 
български компании в 
Полша вече е възможно, 
след като през февруари 
беше подписан договор 
между УниКредит Бул-
банк и Полския центра-
лен депозитар за извър-

шаване на попечителски 
услуги. 

Връзка
Все още обаче не е из-
градена връзката с Бъл-
гарския централен депо-
зитар. Наскоро неговият 
изпълнителен директор 
Иван Димов съобщи, че 
полската депозитарна 
институция е изпратила 
писмо с желание за при-
добиване на членство в 
Централния депозитар. 
Връзката между София 
и Варшава обаче се бави, 
макар българското друже-
ство да изпълни основно-
то искане за въвеждане на 
SWIFT. 

магдалена иванова

стане след одобрение 
на акционерите на 25 
юни 2010 г., за когато е 
насрочено годишното 
общо събрание 
на дружеството. 
Акционерите ще 
трябва да одобрят и 
одитирания годишен 
финансов отчет на 
„Гоце Делчев-Табак” 

и да приемат отчета на 
директора за връзки 
с инвеститорите. 
При липса на кворум 
събранието ще се 
проведе на 12 юли 
2010 г. Последната 
сделка с акции на „Гоце 
Делчев-Табак” е от 19 
септември миналата 
година на цена от 2 лв. 

 ▶Допреди една година ние смятахме, че атина е по-
подходящата борса за двойно листване, каза прокопи 
прокопиев, директор „Корпоративна политика” в 
„Енемона”  Снимка Емилия коСтадинова

▶ Общо 27 компании под различни консорциуми участват в търга за строителството на Лот 3 от „Тракия”, каза 
министърът на регионалното развитие росен плевнелиев (вдясно)  Снимка боби тошЕв

причините, довели до пре-
установяването на тяхното 
участие.

започнали процедури
Започнала е процедурата 
за избор на изпълнител 

на строителния надзор на 
Лот 3 от „Тракия”. Първа-
та копка на този участък 

трябва да бъде направена 
на 2 август. 

николета Цветкова
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 ▶неделчо Спасов, изпълнителен директор 
на “Изи Кредит”

Компаниите са по-
предпазливи, а и 

хората теглят заеми, когато 
са сигурни, че ще могат да 
ги изплащат

Небанковото кредитиране 
продължава да се свива

Кредитирането от небан-
ковите дружества продъл-
жава да буксува, а лошите 
кредити да се увеличават 
и през първото тримесе-
чие на годината, показват 
данните на Българската 
народна банка. 

Докато при банковото 
кредитиране се наблюдава 
леко раздвижване, небан-
ковите дружества отчитат 
спад от близо 32% на го-
дишна база до 1.697 млрд. 
лв. На тримесечна база си-
туацията е малко по-добра - 
спадът в обема на кредити-
рането се забавя и спрямо 
последната четвърт на 2009 
г. е само с 3.6%. В края на 
предходното тримесечие е 
бил от близо 20%. 

Спадове
В края на март домакин-
ствата са взели с 33.4% по-
малко кредити на годишна 
база до 1.4 млрд. лв. При-
чината за понижението са 
големият размер на безра-
ботицата в страната, както 
и намаленото работно вре-
ме при много от фирмите, 
обясняват от небанковите 
дружества. 

Обемите на отпуснатите 
жилищни кредити нама-
ляват най-малко. В края на 
март кредитните дружества 
са раздали жилищни креди-
ти на стойност 6.229 млн. 
лв., което спрямо декември 
миналата година е намале-
ние от едва 0.18%, а спрямо 
същия период на миналата 
година от 17.12%.

разпределение
Основните кредитополуча-
тели от небанковите инсти-
туции са домакинствата, 
които държат над 83% от 
общоотпуснатите креди-
ти. Най-голям е делът на 
потребителските кредити, 
които в края на март са 
49%. Фирмените кредити 
са 15.7%, показват данните 
на Българската народна 
банка.

необслужваните 
кредити растат
Лошите кредити при не-
банковите дружества се 
увеличават. За разлика от 
лошите лизингови дого-
вори и необслужваните 
банкови заеми, където се 
забелязва забавяне на спа-

да, тук все още няма по-
ложителни сигнали, става 
ясно от статистиката. 

В края на март 2010 г. 
лошите заеми при небанко-
вите финансови дружества 
продължават да скачат до 
14.7%. В сравнение с по-
следното тримесечие на 
2009 г. необслужваните 
кредити се увеличават с 
2.1 процентни пункта. А 
спрямо същия период за 
предходната година с 5.2 
процентни пункта. 

Лошите кредити при не-
банковите дружества все 
още остават високи, защо-
то много от кредитополуча-
телите имат освен потреби-
телски кредит и ипотечен. 
Те предпочитат да плащат 
вноските по ипотеките, 
вместо да обслужват по-
требителските си заеми, 
коментираха експерти. 

прогнози
Очакванията ни за 2010 г. 
са, че потребителското кре-
дитиране няма да е много 
интензивно, коментира за 
в. “Пари” Пиер-Ив Геган, 
изпълнителен директор на 
УниКредит Кънсюмър Фай-

пиер-ив Геган, 
изпълнителен директор на Уни-
Кредит Кънсюмър Файненсинг

Интересът към 
кредити не е спаднал

В края на март лошите заеми скачат до 14.7% от отпуснатите

Въпреки че вече се усе-
щат някои положителни 
сигнали, по-пълно възста-
новяване на потребление-
то очакваме по-скоро към 
2012 г. 

Желанието на потре-
бителите за кредит не е 
намаляло. От гледна точка 
на УниКредит Кънсюмър 
Файненсинг пазарът на 
потребителски заеми е на 
същите нива като минала-
та година по това време, 
т.е. не се наблюдава нама-
ление на обемите.

Наблюденията на 
нашето дружество са за 
леко повишение дори на 
обемите, отпуснати по-
требителски заеми, но все 
още е рано да се говори за 
обръщане на тенденцията.
Истина е, че днес клиенти-
те изпитват много по-голе-
ми трудности да изплащат 
заемите си към банки и 
към небанкови финансови 

институции заради ико-
номическата обстановка в 
страната. Някои клиенти 
са загубили работата си 
или пък работодателите 
са им намалили работното 
време и заплатите. 

От друга страна оба-
че, много българи си 
имат свой бизнес, който 
продължава да работи и 
да се развива, макар и не с 
предишните темпове. Това 
е факт, който отчитаме и 
изисква от нас да продъл-
жим да подпомагаме осъ-
ществяването на планове-
те на нашите клиенти.  

 ▶Лоик льо пишу, изпълнителен директор 
на “БНП Париба Лични финанси България”

Интересът към 
купуването на 

техника на изплащане още 
е висок. Нивата на лошите 
кредити не са опасни

нансинг. Причината според 
него се крие в относително 
по-бавното възстановяване 
в сравнение с други страни 
от региона. 

оптимизъм
Мениджърите на “ИзиКре-
дит” са по-оптимистично 
настроени. Според тях от 
началото на годината се 
наблюдава промяна в по-
ложителна посока. Според 
други шефове на кредитни 
компании в края на година-
та дружествата, специали-
зирани в кредитиране, ще 
си върнат около 5-6% от 
загубените обеми на кре-
дитиране.

радослава Димитрова

2.1
▶ процентни пункта 
е увеличението на 
лошите кредити в края 
на първото тримесечие 
на тази година в 
сравнение с последното 
на предходната
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орлин пенев,  
председател на УС на АБЗ

Държавата иска да 
управлява чужди пари
Гаранционният капи-
тал е задължение и е 
следствие от европейска 
директива, която е заложе-
на в Кодекса за застрахова-
нето. Неговото увеличаване 
е свързано с европейския 
инфлационен индекс и се 
прави всяка година. При 
срещата с парламентарната 
икономическа комисия 
попитах какво ще стане, 
ако КФН върне бюджета 
на Гаранционния фонд. 
Отговориха ми, че в такъв 
случай фондът ще харчи 
на базa средномесечен 
разход от миналата година. 
Фондът обаче изплаща 
обезщетения и ако те се 

увеличават, няма да може 
да ги покрива. Все пак из-
плащането на обезщетения 
е основната дейност на ГФ. 
Пари, които не са собстве-
ност на държавата, тя се 
опитва да ги контролира и 
управлява.

Увелича-
ването на 

гаранционния 
капитал се прави 
всяка година

Финансовият надзор вече ще одобрява 
бюджета на Гаранционния фонд 
След промените в 
Кодекса за застра-
ховането капиталът 
на застрахователите 
достигна 7 млн. лв.

Годишният бюджет на Га-
ранционния фонд вече ще 
се одобрява от Комисията за 
финансов надзор. Това пред-
виждат приетите на второ 
четене промени в Кодекса 
за застраховането. 

Бюджетът на фонда може 
да бъде върнат, ако застра-
шава финансовата стабил-
ност на фонда или ако ад-
министративните разходи, 
заложени в него, са необос-
новано завишени.

ами сега
Ако КФН върне отчета на 
фонда, той ще трябва да се 
вмести в разходите, които е 
правил през същия период 
на миналата година. При 
такъв сценарий фондът ще 
харчи за месец същите пари, 
каквито е имал като разход 
миналата година, но негова-
та цел е да изплаща обезще-
тения и ако те се увеличават, 
няма да може да ги покрива, 
обясни за в. „Пари” Орлин 
Пенев, председател на УС на 
Асоциацията на българските 
застрахователи.

От доклада на икономиче-
ската комисия в НС, пред-
ставен при първото четене 
на промените в Кодекса за 
застраховането, стана ясно, 
че застрахователите и фон-
дът са против тази промяна. 
Според тях това би довело 
до пряка държавна намеса 
в дейността на ГФ, който 
не е държавно дружество, 
нито бюджетно учреждение. 
ГФ е от тези фондове, които 

се определят със закон, и 
вноските в него се определят 
според нормативната уредба, 
добави Орлин Пенев. Според 
него тези пари са на частния 
бизнес и не би трябвало да се 
управляват от държавата. 

нововъведение
Депутатите увеличиха мини-
малния гаранционен капитал 
на общозастрахователните 
компании от 6.4 млн. лв. на 
7 млн. лв. Същото е изисква-
нето за презастрахователите 
и за животозастрахователите, 
които предлагат и финансови 
застраховки. Гаранционни-
ят капитал е задължение и 
е следствие от европейска 
директива, която е заложена 
в Кодекса за застраховането, 
каза Орлин Пенев. По думите 
му неговото увеличаване е 
свързано с европейския ин-
флационен индекс и се прави 
всяка година. Общозастрахо-
вателните компании, които 
предлагат продукти, различ-
ни от „Гражданска отговор-
ност”, трябва да увеличат 
минималния си капитал от 
4.4 млн. лв. на 4.6 млн. лв.

Новите изисквания задъл-
жават застрахователните бро-
кери да предават шестмесеч-
ните и годишните си отчети 
в КФН най-късно един месец 
след края на периода. Досега 
това беше регламентирано 
в наредба на КФН, но в нея 
нямаше краен срок, се казва 
в мотивите на законодателя. 
Ние и досега изпращахме в 
КФН отчетите си навреме, 
контрира Ясен Христов, уп-
равител на SDI Broker. Спо-
ред него не е проблем всеки, 
който иска да спазва закона, 
да спази напълно достатъч-
ния едномесечен срок.

атанас Христов

„Булстрад” и „Алианц” взеха приза „Застраховател на годината”
„Интерамерикан” 
получи награда за 
най-динамично  раз-
виващо се дружество

ЗАД „Булстрад Виена 
Иншурънс груп” и ЗАД 
„Алианц България Живот” 
грабнаха призовете „За-
страховател на годината” 
2009. Класацията беше ор-
ганизирана от ВУЗФ, Асо-
циацията на българските 
застрахователи и фонда-
ция „Проф. д-р Велеслав 
Гаврийски”.

„Булстрад” взе първото 
място в категорията „Общо 
застраховане” за втора по-
редна година. Критериите, 
по които са подреждани 
компаниите в общото за-
страховане, са пазарен дял, 
технически резерви, изпла-
тени обезщетения, брутен 
премиен приход, коефици-
ент на платежоспособност 
и дял на резервите в брут-
ния премиен приход.

В категорията „Живото-
застраховател на годината” 
критериите за избор на по-
бедител бяха коефициент 

на доходност, коефициент 
на рентабилност, дял на 
резервите в премийния 
приход и др. „Интераме-
рикан България живото-
застраховане” ЕАД беше 
отличено в категорията 
„Най-динамично развива-

що се дружество”. Крите-
рият при избора на първия 
победител в новата кате-
гория е най-голям ръст на 
премийния приход. „Ин-
терамерикан” взе приза с 
повишение на премиите 
от 2000%. Светослав Ра-

чев от „Алианц България 
холдинг” получи награда 
за цялостен принос за раз-
витието на българското 
застраховане.

В категорията за общоза-
страхователна компания на 
2009 освен „Булстрад” бяха 

номинирани ЗАД „Алианц 
България”, ЗАД „Армеец” 
АД, ЗД „Бул инс” АД, „ДЗИ 
- Общо застраховане” ЕАД 
и ЗК „Лев Инс” АД. Освен 
победителя „Алианц” за 
наградата „Животозастра-
ховател на годината” се 

бориха още 5 компании 
- „Граве България Живото-
застраховане” EАД, „Син-
дикална ВЗК”, ЗК „Уника 
Живот” АД, „Алико Бъл-
гария ЖЗД” ЕАД и „ОББ 
- Алико ЖЗД” АД.

атанас Христов

Ясен Христов, 
управител на SDI Broker

И досега предавахме 
отчетите навреме
Изискването да пре-
доставяме отчетите в 
едномесечен срок няма 
да промени нещата. Ние 
и досега изпращахме в 
КФН отчетите си навре-
ме. Ако е имало единични 
случаи и някой си е поз-
волявал да се бави, вече 
няма да може. Всеки бро-
кер, който иска да спазва 
закона, не би трябвало 
да има проблем в едно-
месечен срок да предаде 
отчета си. Приветстваме, 
че се създават по-строги 
регулации, за да се нама-
ли рискът за пазара. КФН 
като надзор трябва да 

има представа за случва-
щото се. Има още доста 
неща, които трябва да се 
регулират.

Приветства-
ме, че се съз-

дават по-строги 
регулации, за да 
се намали рискът 
за пазара

 ▶ румен Янчев, изпълнителен директор на 
заД „Булстрад Виена иншурънс груп” 
 Снимки емилия коСтАдиновА

 ▶ андрей александров,  изпълнителен 
 директор  на заД „алианц България 
 Живот”

 ▶  Коста Чолаков, изпълнителен директор 
на „интерамерикан България животоза-
страховане” ЕаД



Кризата пренасочва  
взаимните фондове навън

Десет технологични 
компании ще платят 
330 млн. EUR санкция 
заради нелоялна дого-
ворка за определяне 
на цените
Европейската комисия на-
ложи глоба от 330 млн. 
EUR на 10 производители 
на чипове памет заради 
картелно споразумение 
за определяне на цените. 
Според становището на 
комисията технологичните 
производители, повечето 
от които неевропейски, са 
извършвали пазарни спеку-
лации в периода 1998-2002 
г. Те са обменяли информа-
ция помежду си, което им е 
позволило да определят на 
европейския пазар цени-
те на оперативната памет, 
която са продавали на го-
лемите производители на 
компютри и сървъри.

Кой колко плаща
Най-голяма е глобата за 
южнокорейската Samsung 
- 145 млн. EUR. На гер-
манските Infineon и Hynix 
са наложени санкции съ-
ответно от 56 млн. EUR 
и 51 млн. EUR. Micron се 
отърва без глоби, тъй ка-

Високите лихви по де-
позитите остават кон-
куренция за схемите
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ЕК глоби производители
на чипове заради картел

то именно тя информира 
Европейската комисия за 
случая. 

прецедент
Седем години след създа-
ването на картела компани-
ите, включени в него, сами 
се обръщат към комисията 
за преговори и търсене на 
възможности за постигане 
на споразумение. Това е 
първият случай, при кой-
то компании в нелоялни 
картелни споразумения са 
сътрудничили на Европей-
ската комисия за реша-

ването му и стигане до 
споразумение, каза евроко-
мисарят по конкуренцията 
Хоакин Алмуния. Те ще 
получат отстъпка от 10% 
от размера на глобите за-
ради спестеното време и 
разходи на комисията за 
разследването. Въпреки 
доброволното съдействие 
и споразумението с ком-
паниите Европейската ко-
мисия ще продължи да от-
стоява твърдо позицията си 
и да се бори с нелоялната 
конкуренция и картелите, 
обясни Алмуния.

Финансово-икономическа-
та криза провокира българ-
ските управляващи друже-
ства да насочат фондовете 
си към чуждите капиталови 
пазари. Това стана ясно 
по време на финансовата 
конференция „Шумът на 
парите”. 

Носим отговорност за 
парите на инвеститорите, 
затова избягваме нелик-
видните позиции и пред-
почитаме външните паза-
ри, коментира Александър 
Николов, портфолио ме-
ниджър в „Карол Капитал 
Мениджмънт”. 

Според Петър Василев, 
портфолио мениджър в 
„Алфа Асет Мениджмънт”, 
все повече фондове ще за-
почнат да инвестират на-
вън. 

Конкуренция
Повече от половината спес-
тявания на домакинствата 
в западните държави са в 
договорни фондове, каза 
Никола Янков, председа-
тел на СД на „Експат Ка-
питал”. Димитър Тончев 
от „ДСК Управление на 

активи” посочи, че в Цен-
трална и Източна Европа 
едва 5% от спестявания-
та са в колективни схеми. 
Специалистите смятат, че 
активите на местните фон-
дове са малко освен зара-
ди ниската инвестиционна 
култура и заради изключи-
телно високите лихви по 
депозитите. Мениджърите 
на управляващите друже-
ства са убедени, че тяхната 
индустрия ще се оживи вед-
нага щом лихвите паднат 
чувствително и на БФБ се 
появят по-добри компании 
с повече free-float. 

Ликвидност
Според специалистите дър-
жавата трябва да пресече 
омагьосания кръг на ликвид-
ността или чрез Сребърния 
фонд, или чрез качването на 
държавни предприятия на 
Българската фондова борса. 
Фондовата борса отразява 
състоянието на българската 
икономика, затова държа-
вата трябва да работи за 
развитието й, а това от своя 
страна ще рефлектира върху 
самия пазар, посочи Илиян 

Скарлатов, изпълнителен 
директор на KBC Securities 
- България. Според него 
България ще продължава да 

остава встрани от погледа 
на чуждите инвеститори, 
защото те търсят висока 
ликвидност и атрактивни 

компании. Анализаторите 
са убедени, че ако частният 
сектор няма възможност по 
една или друга причина да 

предложи нови дружества 
на БФБ, тогава трябва да се 
намеси държавата. 

Магдалена иванова 

 ▶  Според участниците в дискусията държавата трябва да пресече омагьосания кръг на ликвидността или 
чрез Сребърния фонд, или чрез качването на държавни предприятия на Българската фондова борса    
                             Снимка БоБи Тошев

 ▶  за първи път компании, разследвани за картелни 
договорки, съдействаха на комисията, каза евроко-
мисарят по конкуренцията Хоакин алмуния

Снимка ReuteRs

Алтернативните опе-
ратори искат до 60% 
отстъпка при прехвър-
ляне на голям брой 
номера

Преговорите за преноси-
мостта на стационарните 
номера между водещите 
и алтернативните телеко-
муникационни оператори 
са подновени. Това обя-
виха от Сдружението за 
електронни комуникации 
(СЕК), което обединява ин-
тересите на 17 алтернатив-
ни оператора. Основните 
ни искания са за отстъпки 
при пренос на голям брой 
номера и въвеждане на ре-
ална процедура на едно 
гише, коментира новият 
председател на сдружени-
ето Невен Дилков. 

Условия
Исканата от алтернатив-
ните телекоми отстъпка е 
до 60% от задължителната 
такса при прехвърлянето 
на 1000 номера наведнъж, 
заяви Теодор Захов, из-
пълнителен директор на 
„Спектрум Нет” и „Орби-
тел”. Обединението на две-
те компании, които се сля-
ха през ноември 2009 г., е 

Преговорите за преносимостта 
на номера продължават

сред най-големите алтерна-
тиви на водещите телекоми 
у нас. Според улеснената 
процедура за преносимост 
приемащият оператор е 
длъжен да заплати такса 
от 18 лв. за всеки номер, 
който приема. 

Над 95% от пазара на 
стационарна телефония се 
държи от „Виваком” - си-
туация, която алтернатив-
ните телекоми се опитват 
да разбият. Според Захов 
реална конкуренция на па-
зара може да има, когато 
алтернативният сектор дър-

 ▶  проблеми с мобилна-
та преносимост няма. 
Стационарните номера 
обаче предизвикаха недо-
волството на алтерна-
тивните телекоми

жи около 30% от пазара на 
стационарна телефония. 

роля
Водеща роля в преговорите 
трябва да има Комисията за 
регулиране на съобщенията, 
смятат от СЕК. Регулаторът 
трябва да намери идеал-
ната среда за желаните от 
алтернативните телекоми 
отстъпки, което да доведе 
до подписването на единна 
процедура за улесняване на 
преносимостта. Тя трябва 
да влезе в сила на 6 август.

В момента обаче има 2 
подписани предложения. 
От една страна, „Виваком” 
и „М-Тел” са подписали до-
кумент, в който не се пред-
виждат никакви отстъпки. 
Алтернативните телекоми 
са внесли свое предложе-
ние, в което се предвижда 
до 60% по-ниска такса за 
пренасяне на номер от една 
мрежа в друга при над 1000 
пренесени номера. Очаква 
се споразумението между 
двете страни да бъде по-
стигнато до дни, коментира 
Захов. Нито водещите, нито 
алтернативните телекоми 
обаче са на мнение, че ще 
бъде постигната исканата 
отстъпка от 60%.  

Христо Ласков



Подразделението за 
персонални компю-
три има най-голям 
принос за скока на 
печалбата

Най-големият производител 
на настолни компютри и 
принтери в света Hewlett-
Packard отчете 28% ръст 
на печалбата за периода 
февруари - април т.г., коя-
то достига 2.2 млрд. USD. 
За сравнение година по-
рано компанията беше на 
печалба от 1.7 млрд. USD. 
За второто тримесечие на 
финансовата година, което 
приключва в края на април, 
приходите са се увеличили 
с 13%. Добрите резултати 
са сигнал, че съживяването 
на търсенето на компютри 
помага за възстановяването 
на технологичния сектор, 
който беше силно засегнат 
от кризата.

След рецесията
Дори в пика на рецесията 
HP успяваше да реализи-
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HP отчита 28% по-висок 
резултат към края на април

CNPC купува дял от Shell в Сирия
13
▶ процента се е увеличил 
обемът на добивания от 
CNPC петрол в чужбина 
през първото тримесечие

Производителят на 
лекарства ще завърши 
преструктурирането 
до 2015 г.

Най-големият производител 
на лекарства в света Pfizer 
ще съкрати 6000 работници 
заради закриване на произ-
водствени мощности, след 
като придоби конкурента си 
Wyeth миналата година. До 
2015 г. компанията ще за-
твори осем завода в Ирлан-
дия, Пуерто Рико и САЩ и 
ще намали производството 
в още шест други фабрики. 
В момента Pfizer има 78 
завода в света и осигурява 
работа на около 116 хил. 
души.

Конкуренция
Преструктурирането на 

производствената ни мре-
жа е от решаващо значение 
да останем конкурентни, 
казаха от компанията. Ко-
га точно ще бъдат закрити 
заводите, ще зависи от това 
колко сложно е производ-
ството в тях, какво време ще 
е необходимо за прехвърля-
не на продуктите, както и от 
други бизнес съображения.

придобивка
С покупката на Wyeth Pfizer 
придоби и богата продукто-
ва листа, която осигури 5 
млрд. USD допълнителни 
приходи през първото три-
месечие на годината. Ком-
панията в момента прави 
преглед и на заводите си 
за ветеринарни продукти, 
като до края на юни ще има 
яснота дали някои от тях ще 
бъдат закрити.

Pfizer закрива заводи, 
съкращава 6000 души

ра положителен финансов 
резултат, който обаче на-
маляваше с всяко следващо 
тримесечие. Ръстът през 
февруари - април е третото 
поредно тримесечие, през 
което печалбата нараства. 
Същата тенденция се на-
блюдава и при приходите, 
които достигат 30.8 млрд. 
USD към края на април, при 
27.4 млрд. USD за същия 
период на миналата година. 
Технологичната компания 
завиши и прогнозата си за 
приходите и печалбата за 
цялата 2010 г., съответно 
до 123.7-124.9 млрд. USD и 
4.45-4.50 USD на акция. 

разширяване
HP разшири значително 
обхвата на бизнеса си през 
последните няколко годи-
ни. Въпреки това цифрите 
показват, че компанията 
продължава да разчита на 
основната си дейност по 
пътя напред. За пореден 
път подразделението на HP 
за персонални компютри 
има най-голям принос за 

OTP Bank увеличава печалбата си с 1.4%
Свитите разходи 
компенсират по-ни-
ските приходи от 
лихви през първото 
тримесечие

Най-голямата търговска 
банка в Унгария OTP Bank 
отчете 1.4% ръст на печал-
бата за първото тримесе-
чие на годината. Чистият 
резултат достигна 42.4 
млрд. HUF (186 млн. USD) 
спрямо 41.8 млрд. HUF за 
същия период на минала-
та година. Намаляването 
на оперативните разходи 
е компенсирало спада на 
приходите от лихви и так-
си и по-големите провизии 
на банката.

Лихвен ефект
Приходите от лихви са се 
свили с 10% до 142.6 млрд. 
HUF в резултат на по-ни-
ската основна лихва в стра-
ната. През април унгарска-
та централна банка намали 

лихвата за десети пореден 
месец до 5.25% и така став-
ката достигна най-ниското 
си ниво от 20 години насам. 
Нетните приходи от такси 
и комисиони са спаднали 
с 2% на годишна база и с 
10% спрямо предходното 
тримесечие до 31.141 млрд. 
HUF.

OTP е намалила разхо-
дите си с 3% до 83.3 млрд. 
HUF. Провизиите за лоши 
кредити са нараснали със 
7% и са достигнали 55.1 
млрд. HUF.

основни индикатори
Капиталовата адекватност 
на банката е 17.5% към 
края на март в сравнение 
с 15.2% година по-рано. 
Делът на необслужвани-
те кредити е нараснал до 
10.7% от 9.8% за първото 
тримесечие на 2009 г. Въз-
връщаемостта на активите 
се е увеличила до 1.8% от 
1.7% преди година. Въз-
връщаемостта на собст-

вения капитал е намаляла 
до 14% спрямо 15.4% за 
същия период на минала-
та година, но е нараснала 
рязко в сравнение с по-
следното тримесечие на 
2009 г., когато е била 6.8%. 
Общите активи на OTP са 
на стойност 9.5 трлн. HUF 
към края на март, което е 
намаление с 6% на годиш-
на база и с 2% от края на 
2009 г.

Слабо кредитиране
Икономическото възстано-
вяване все още не е довело 
до ръст в търсенето на кре-
дити, посочиха от банката. 
Общите заеми, отпуснати 
от банката, са намалели 
с 10% на годишна база. 
В сравнение с последно-
то тримесечие на 2009 г. 
обаче банката отчита ръст 
на ипотечните и потреби-
телските кредити, както и 
на заемите за малките и 
средните предприятия в 
Унгария.

▶ производителят на компютри успя да преодолее 
спада в печалбата и за трето поредно тримесечие 
отчете ръст на финансовия резултат

Анализатори оценяват 
сделката на около  
1.5 млрд. USD

Най-голямата енергийна 
компания в Китай China 
National Petroleum Corp. 
(CNPC) ще придобие 35% 
от сирийското подразделе-
ние на Royal Dutch Shell. 
Компаниите планират общи 
инвестиции в близкоизточ-
ната държава. Стойността 
на сделката не беше обя-
вена. Според анализатори, 
цитирани от Bloomberg, де-
лът струва около 1.5 млрд. 
USD.

по-силно присъствие
Сирийското дружество про-
извежда по 23 хил. барела 
нефт и газ на ден. Количе-
ството не е голямо за компа-
ния като CNPC, чието днев-
но производство е около 2.5 
млн. барела, казват специ-
алисти. Сделката обаче ще 

задълбочи сътрудничество-
то с Shell в други проекти 
и ще увеличи присъствието 
на китайската компания в 
Сирия и Близкия изток.

ръст на  
производството
През първото тримесечие 
на 2010 г. CNPC увеличи 
производството си на суров 
петрол в чужбина с 13%, 
а количеството газ скочи с 
цели 67%. За миналата го-
дина компанията майка на 
PetroChina отчете ръст на 
добива на нефт от 12% до 
рекордните 1.4 млн. барела 
на ден, след като добави към 

проектите си петролни по-
лета в Казахстан и Канада. 
В Сирия CNPC работи от 
2002 г. и има дялове в около 
40 находища.

нарастващи нужди
Общо 32 млрд. USD са по-
харчили китайските ком-
пании миналата година за 
придобиване активи в мин-
ния и енергийния сектор, за 
да задоволят нарастващите 
нужди на най-бързо рас-
тящата икономика в света. 
Това включва петролни на-
ходища, както и въглищни и 
рудни мини в Африка, Азия 
и Австралия. 

▶ Търсенето на кредити все още e слабо въпреки икономическото възстановяване, 
като общата сума на отпуснатите от OTP заеми е намаляла с 10% от миналата 
година

▶ Pfizer в момента има 78 завода по целия свят, в кои-
то работят около 116 хил. души

високите резултати - око-
ло 1/3 от всички прихо-
ди. Стабилизирането на 
потребителското търсене 
компенсира все още сла-
бите корпоративни поръч-
ки за настолни компютри. 
Въпреки това PC са сред 
най-малко печелившите 

продукти на HP. Именно 
заради това компанията по-
лага толкова големи усилия 
за развитие на дейността 
си в други сфери и пазари 
като технологичните услу-
ги и компютърните мрежи, 
където нормата на печалба 
е по-висока.

Снимки bloomberg
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Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,2644
Бразилски реал BRL 10 7,7382
Канадски долар CAD 1 1,3241
Швейцарски франк CHF 1 1,3248
Китайски ренминби юан CNY 10 2,0272
Чешка крона CZK 100 7,5544
Датска крона DKK 10 2,6280
Естонска крона EEK 10 1,2500
Британска лира GBP 1 2,2502
Хонконгски долар HKD 10 1,7820
Хърватска куна HRK 10 2,6818
Унгарски форинт HUF 1000 7,2710
Индонезийска рупия IDR 10000 1,4825
Исландска крона ISK 100 3,0119
Японска йена JPY 1000 6,7442
Южнокорейски вон KRW 100 1,5203
Литовски литаc LTL 1000 1,2179
Латвийски лат LVL 10 5,6645
Мексиканско песо MXN 1 2,7605
Малайзийски рингит MYR 10 1,0905
Норвежка крона NOK 10 4,1135
Новозеландски долар NZD 10 2,4047
Филипинско песо PHP 10 9,9854
Полска злота PLN 100 3,0035
Нова румънска лея RON 10 4,8614
Руска рубла RUB 10 4,7382
Шведска крона SEK 100 4,6552
Сингапурски долар SGD 10 1,9333
Словашка крона SKK 10 9,8964
Тайландски бат THB 100 4,1997
Нова турска лира TRY 10 9,4325
Щатски долар USD 1 1,3840
Южноафрикански ранд ZAR 10 1,8449

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 31.05.2010.

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРо	 EUR	 1	 1,96	 0
АВСТРАЛИйСКИ ДоЛАР AUD 1 1,35108 -0,02840
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,70031 -0,08994
КАНАДСКИ ДоЛАР CAD 1 1,52359 -0,00919
ШВЕйцАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,39274 -0,00149
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,33471 0,02969
ЧЕШКА КРоНА CZK 100 7,60225 -0,08033
ДАТСКА КРоНА DKK 10 2,62859 -0,00007
ЕСТоНСКА КРоНА EEK 10 1,25000 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,27939 0,00239
ХоНКоНгСКИ ДоЛАР HKD 10 2,04318 0,02430
ХъРВАТСКА КУНА HRK 10 2,69287 -0,00297
УНгАРСКИ ФоРИНТ HUF 1000 6,99760 -0,05349
ИНДоНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,73404 0,01042
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,43864 -0,01293
ИСЛАНДСКА КРоНА ISK 1000 6,74424 0,00000
ЯПоНСКА йЕНА JPY 100 1,73867 0,04267
ЮжНоКоРЕйСКИ ВоН KRW 1000 1,36794 -0,00464
ЛИТоВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,76481 0,00000
МЕКСИКАНСКо ПЕСо MXN 10 1,24143 -0,01469
МАЛАйЗИйСКИ РИНгИТ MYR 10 4,90085 0,00283
НоРВЕжКА КРоНА NOK 10 2,50683 -0,02401
НоВоЗЕЛАНДСКИ ДоЛАР NZD 1 1,07991 -0,02464
ФИЛИПИНСКо ПЕСо PHP 100 3,48310 0,00446
ПоЛСКА ЗЛоТА PLN 10 4,79018 -0,10062
НоВА РУМъНСКА ЛЕЯ RON 10 4,66062 -0,00167
РУСКА РУБЛА RUB 100 5,17689 -0,02437
ШВЕДСКА КРоНА SEK 10 2,03573 -0,01129
СИНгАПУРСКИ ДоЛАР SGD 1 1,14129 0,00596
ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,92652 0,05958
НоВА ТУРСКА ЛИРА TRY 1 1,00723 -0,01784
ЩАТСКИ ДоЛАР USD 1 1,59399 0,02026
ЮжНоАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,04382 -0,04282
ЗЛАТо (1 ТРой УНцИЯ) XAU 1 1941,86000 22,52000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 20.05.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕцБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 6661,75 6598,25
Калай LME USD/т 17433 17250
олово LME USD/т 1803 1764,5
цинк LME USD/т 1908 1880
Алуминий LME USD/т 2024,25 2013
Никел LME USD/т 22080 21356
Алуминиева сплав LME USD/т 1870 1910

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1205,7 1205,8
Сребро LME USD/тр.у. 18,5625 18,6025
Платина LME USD/тр.у. 1610,5 1614
Паладий LME USD/тр.у. 470,8 473,8
Родий LME USD/тр.у. 2750 2750

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Юни	 Юли
Суров петрол NYMEX USD/б 69,41 72,41
Брент ICE USD/б 73,97 73,97
газьол ICE USD/т 623 627,25
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 4,304 4,391
Бензин 95 NYMEX USD/т 706 -
Нафта NYMEX USD/т 668 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Юни
Пшеница Soft Red CBT USD/т 171,78
царевица Yellow CBT USD/т 141,54
Ечемик Feed ASX USD/т 173,08
Памук No.2 NYBOT USD/т 1812,17
Какао  NYBOT USD/т 2849,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 2959,66
Соя No.2 ICE USD/т 345,20
Захар White NYSE LIFFE USD/т 480,00

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - цени при прехвърляне за дата 20.05.2010 г.

ПРЕХВъРЛЯНЕ оТ:

ПРЕХВъРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  цоИ     Доходност и Риск  
       от началото   Стандартно За последните  от началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 цИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд

Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPо Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
оББ Асет Мениджмънт АД
ДФ оББ Платинум облигации
ИД оББ Балансиран Фонд
ДФ оББ Премиум Акции
ДФ оББ Патримониум Земя
оверон Финанс АД
ДФ оверон ПРЕСТо
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ- Авангард
ДФ ПИБ- Класик
ДФ ПИБ- гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
Лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси
Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
цКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
цКБ Лидер
цКБ Актив
цКБ гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

балансиран 4.8350 4.8592  5.0284 4.8350 4.7383   -6.10% 11.09% -13.75% -26.89% 21.01.2008
фонд в акции 6.5928 6.6258  6.8565 6.5928 6.4609   -6.93% 12.79% -9.80% -16.47% 23.01.2008
високодоходен 10.1051 10.2567  10.5093 0.0000 0.0000   0.45% N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.3159    2.3159    -7.08% 27.20% -3.76% -58.75% 12.11.2007
балансиран 2.7357    2.7357    -8.03% 23.68% -7.31% -52.45% 12.11.2007
паричен пазар 11.0344  11.0289  11.0124 11.0234 11.0234 11.0289 2.67% 0.13% 6.78% 6.27% 06.10.2008
 до 49,999.99   над 50 000 лв  до 12 мес. от 12 до 24 мес.  над 24 мес.     
балансиран 10.6850  10.6318  10.5255 10.5786  0.0000 -0.73% 4.43% 6.51% 3.93% 06.10.2008
фонд в акции 9.8733  9.8242  9.6768 9.7260  0.0000 -4.44% 7.29% 4.21% -1.11% 06.10.2008
             
балансиран 13.4057    13.2730    -1.11% 6.60% 6.74% 6.60% 14.12.2005
фонд в акции 8.0835    8.0035    -4.45% 12.76% -3.79% -4.56% 01.03.2006
балансиран 5.2848    5.2325    -10.61% 10.01% -7.12% -15.31% 21.06.2006
фонд в акции 8.1576    7.9200    N/A 13.70% 10.84% -9.71% 05.02.2008
фонд в акции 11.1229    10.7989    5.23% 9.72% 12.97% 3.43% 05.02.2008
паричен пазар 11.7186    11.7186    3.30% 0.21% 8.97% 8.42% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 81.0094    80.7259  81.0094  -2.32% 2.83% 3.02% -5.44% 20.11.2006
фонд в акции 48.6560    48.4127  48.6560  -6.24% 1.86% -5.15% -14.71% 20.11.2006
фонд в акции 69.0232    68.6781  69.0232  0.12% 4.92% 6.43% -11.81% 03.10.2007
             
фонд в акции 99.5306    98.0488    -3.77% 2.08% -1.75% -0.37% 04.01.2007
балансиран 81.1621    79.9537    -2.74% 0.90% -3.12% -7.44% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.28222    1.27966    2.58% 0.81% 6.38% 5.70% 01.12.2005
балансиран 1.06592    1.05954    -1.24% 5.75% 4.09% 1.37% 01.12.2005
фонд в акции 0.75138    0.74022    -3.88% 13.05% 7.08% -6.77% 01.03.2006
фонд в акции 0.72807    0.72371    -0.80% 1.93% 2.20% -13.54% 07.03.2008
ниско рисков 1.03960    1.03648    1.34% 0.38% 3.66% 3.62% 07.05.2009

балансиран 101.0077    100.0026    -2.17% 8.99% 5.13% 0.11% 07.12.2005
балансиран 107.6589    106.5877    -2.38% 8.07% 2.46% 1.65% 06.03.2006
фонд в акции 86.4771    85.1896    -4.53% 13.06% 2.85% -1.57% 20.06.2005
паричен пазар 118.7594    118.7594    3.38% 0.60% 6.20% 6.97% 31.10.2007
ниско рисков 92.7270    92.3564    2.71% 2.99% -6.06% -3.29% 01.02.2008
ниско рисков 104.3175  104.2133  103.9007  104.2133  1.75% N/A N/A 4.77% 01.07.2009

балансиран 4.6900     4.6620     -4.63% 9.63% 5.27%*** 4.82% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.9613  0.9566   0.9542  0.9494     -9.66% N/A N/A*** -4.99% 01.06.2009
             
балансиран 17.8677     17.7431     -4.61% 8.73% -3.79% 10.88% 28.09.2004
фонд в акции 11.2791    11.1223     -7.58% 12.66% -7.94% 2.64% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.2886     1.2696     -0.54% 12.68% 14.89% 3.20% 10.05.2004
фонд в акции 0.7753     0.7638    11.11% 18.48% 36.61% -7.17% 04.10.2006
фонд в акции 0.9478     0.9338    8.09% 16.39% 7.58% -2.72% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 129.5393  129.3457  129.0875    2.49% 3.36% 5.29% 6.52% 04.05.2006
балансиран 14.5833  14.5833  14.4389    -3.09% 8.39% -1.60% 2.51% 17.12.2004
фонд в акции 0.7444  0.7371  0.7298    -0.65% 15.51% 4.80% -7.49% 04.05.2006
             
балансиран 787.2734    781.3835    0.95% 6.60% 11.84% -10.59% 09.05.2008
фонд в акции 709.1496    703.8442    0.02% 8.17% 14.71% -14.43% 09.05.2008
             
ниско рисков 11.0693    11.0693    1.84% 2.19% 4.45% 2.39% 30.01.2006
балансиран 117.4347    117.4347    -2.15% 7.45% 3.36% 1.92% 30.01.2005
фонд в акции 6.6197    6.6197    -6.02% 16.16% 8.61% -9.15% 30.01.2006
фонд в акции 9.9417    9.9417    -1.26% 1.66% -0.13% -0.45% 30.01.2009
             
фонд в акции 8.9379    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.5190  0.5164  0.5138    -1.42% 6.54% 1.64% -23.29% 19.11.2007
балансиран 0.7407  0.7381  0.7355    -0.78% 3.22% 2.54% -11.47% 19.11.2007
ниско рисков 0.9828  0.9813  0.9798    1.91% 1.63% 6.28% -0.75% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2392  1.2373 1.2354    2.31% 0.44% 7.13% 5.23% 16.03.2006
консервативен 1.2655  1.2617 1.2579    3.25% 1.14% 8.17% 5.73% 16.03.2006
балансиран 0.8642  0.8608 0.8574    -0.60% 4.79% 2.38% -3.53% 16.03.2006
фонд в акции 0.6530  0.6498 0.6466    -3.22% 8.99% 0.93% -9.81% 16.03.2006
балансиран 0.7489  0.7459 0.7429    -1.88% 6.06% -1.24% -12.14% 11.02.2008
консервативен            19.01.2010
 0.0000  0.0000 0.0000    N/A N/A N/A N/A 
 1.0140  1.0140 0.9633    N/A N/A N/A N/A 

паричен пазар 1.1648   1.1648    1.67% 0.22% 4.07% 3.65% 15.11.2005
балансиран 1.0166   до 90 дни  над 90 дни  0.22% 3.40% 6.52% 0.14% 12.09.2005
    1.0014  1.0115      

балансиран 7.4151   7.4151    -9.73% 11.95% 3.45% -6.84% 01.03.2006
фонд в акции 6.3993   6.3993    -8.72% 14.92% 7.41% -10.04% 01.03.2006
фонд в акции 2.8605   2.8605    2.00% 14.11% 7.39% -33.02% 05.04.2007
консервативен 10.4110   10.4110    -0.17% 1.73% 1.75% 2.85% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7803 0.7765 0.7746 0.7688 0.7688 0.7726  0.7534 5.95% 11.48% 8.56% -6.37% 22.05.2006
фонд в акции 0.4324 0.4303 0.7746 0.4260 0.4260 0.4281  0.4175 3.65% 16.77% 28.62% -24.41% 02.05.2007
             
фонд в облигаци 317.5177    317.0414    1.74% 0.22% 4.82% 7.30% 17.11.2003
ниско рисков 13.0539    12.9886    0.64% 2.99% 6.06% 6.25% 27.12.2005
балансиран 11.8342    11.7159    -1.64% 5.38% 6.19% 3.91% 27.12.2005
фонд в акции 8.1514    8.0699    -5.47% 10.13% 5.30% -4.30% 07.09.2005
балансиран 20.2561    20.2561    -0.12% 3.44% 6.16% 0.49% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.4467    6.4145    -4.74% 11.29% 5.08% -13.77% 01.06.2007
балансиран 7.8092    7.7702    -4.10% 11.51% 6.69% -8.00% 01.06.2007
консервативен 11.1883    11.1604    2.89% 3.26% 9.19% 4.14% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1812    1.1576    -3.45% 6.14% -0.16% 4.64% 18.09.2006
балансиран 1.0374    1.0270    -1.52% 3.30% 1.90% 1.91% 10.06.2008

УД „общинска банка Асет Мениджмънт” АД, 1000 София, общ. оборище, ул. „Врабча” № 10, тел. за кон-
такт +359 2 93 56 522, fax. +359 2 93 56 615, e-mail: mbam@municipalbank.bg, web: www.mbam.bg

18.05.2010	г.

156,54 155,77 155,01 154,63 152,72 152,72
11,81 11,75 11,69 11,66 11,52 11,52
85,01 84,59 84,18 83,77 82,53 82,53
99,59 99,11 98,62 98,14 96,69 96,69
774,85 771,09 767,33 763,56 752,28 752,28
161,67 160,90 160,13 159,36 153,97 153,97
80,71 80,33 79,94 79,55 77,61 77,61
157,79 157,03 156,27 155,51 151,72 151,72
301,88 300,44 299,00 297,56 287,50 287,50
189,07 188,17 187,27 186,37 180,07 180,07
232,26 231,15 230,05 228,94 221,20 221,20
83,79 83,39 82,99 82,59 79,80 79,80
231,01 229,91 228,81 227,71 220,01 220,01

до	14.30	ч.	на	17.05.2010	г.

За	дата	19.05.2010	г.

Фон	до	ве,	уп	рав	ля	ва	ни	от		 Клас		 Валута	 Еми	си	он	на	стой	ност		 Цена	при	
"Пайъниър	Инвестмънтс	Австрия"	 дя	ло	ви	 	 (нет	на	стой	ност	на		 об	рат	но	из	ку	пу	ва	не
	 еди	ни	ци	 	 ак	ти	ви	те	на	еди	ни	ца		 	(нетна	стойност	на	
	 	 	 +	так	са	за	из	да	ва	не)	 ак	ти	ви	те	на	еди	ни	ца)

Фондове Пайъниър Австрия 
гарантирана кошница 2010 ИР* EUR 1095,28 1128,14

Дялови единици от фондовете, управлявани от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, могат да бъдат придобивани чрез следните клонове на 
“Ейч Ви Би Банк Биохим” АД: “Аксаков” №5 - отдел “Частно банкиране”, “централен”, “Батемберг”, “Европа”, “Витоша”, “Южен парк” (София), 
“Варна”, “Пловдив” и “Бургас”. Предишни резултати на фондовете не гарантират същото представяне в бъдеще. Стойността на инвестицията 
и доходът от нея могат да се увеличат или да намалеят и няма гаранци - от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, групата на “Банк Аустрия 
Кредитанщалт” или друго трето лице - за възвращаемост на първоначално инвестираните суми. 
*Изцяло	реинвестиращи

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	19/05/2010

оТП централно-европейски фонд в акции € 1,137505 € 1,160255 € 1,131817
оТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,881725 € 0,899360 € 0,877316

оТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,828222 € 0,844786 € 0,824081

цените са валидни за поръчки, подадени на 14/05/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	20/05/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,125777 лв. 1,125777 лв. 1,125777 лв.
цените са валидни за поръчки подадени на 20/05/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	19.05.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

цена на обр. изк. от началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0166	лв. 1.0014	лв. 1.0115	лв. 0.22% 6.52%

Сентинел	-	Рапид 1.1648	лв. 1.1648	лв. 1.67% 4.07%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	18	май	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

Piraeus	Funds цени за дата 18.05.2010

	 Тип Валута Емисионна 
стойност

цена на  обр. 
изкупуване

АКцИИ НА МЕСТНИ КоМПАНИИ Високодоходен EUR 7.3615 7.0930

АКцИИ НА ДИНАМИЧНо РАЗВИВАЩИ 
СЕ МЕСТНИ КоМПАНИИ Високодоходен EUR 0,6482 0,6246

МЕСТЕН БАЛАНСИРАН ФоНД Балансиран EUR 2,7683 2,7138

УНИВЕРСАЛЕН ФоНД - “РАСТЕж”  
– Фонд от фондове Високодоходен EUR 9,4439 9,0772

УНИВЕРСАЛЕН БАЛАНСИРАН ФоНД 
– Фонд от фондове Балансиран EUR 10,2175 9,9177

УНИВЕРСАЛЕН КоНСЕРВАТИВЕН 
ФоНД – Фонд от фондове Консервативен EUR 10,4359 10,2303

Местните фондове на Пиреос Асет Мениджмънт инвестират във фин. инструменти търгувани 
на гръцкия капиталов пазар.Фондовете от типа “Фонд от фондове” са с инвестиционна насоче-
ност изцяло към международните капиталови пазари. С Условията за дистрибуция можете да 
се запознаете, в клоновете на Банка Пиреос България АД, на адрес:www.piraeusbank.bg или на  
24 - часовия телефон за клиенти 0 700 12 002 (на цената на един градски разговор за цялата стра-
на).

Договорен	фонд
Начало	на	
публично-
то	предла-

гане

Емисион-
на	стой-

ност*

Цена	на	
обратно	

изкупува-
не**

Доходност

от	нач.	на	
год.

от	нач.	на	
публичното	

предлагане***
ДФ	“оБщИНСКА	БАНКА	–	

ПЕРСПЕКтИВА”  15.10.2009 г. 11.2048 11.1208 n.a. 12.05%

ДФ	“оБщИНСКА	БАНКА	–	
БАлАНСИРАН”  15.10.2009 г. 11.2679 11.2116 n.a. 12.68%

Емисионната стойност е равна на нетната стойност на активите на един дял.* цената се образува, 
като НСА на дял се намали с разходите за обратно изкупуване.** Доходността от началото на публич-
ното предлагане не се анюализира.***

Посочените цени са валидни за поръчки, подадени на 14, 15, и 17 май 2010 г.

N/A 13.2301 12.0531 8.3022
318.6290 N/A 12.0117 8.2737
320.2166 13.1192 N/A 8.2329
320.2166 13.1192 11.9525 N/A
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Цената на 
златото 
отбеляза 

понижение и по 
време на вче-
рашната сесия в 
Лондон достигна 
1207.85 USD/тр.у. 
Основната причина 
за това беше еврото, 
което загуби нови 
0.32%

По време 
на борсова-
та сесия в 

сряда измерителят 
загуби 366 пункта 
от стойността си. 
Причина за това 
стана изненадата от 
взетите в Германия 
решения

индекс на деня

1.83
▶ процента се понижи хон-
конгският индекс Hang Seng 
и достигна 19578.98 пункта

Стока на деня

2.95
▶ процента загуби 
медта по време на вче-
рашната борсова сесия 
и достигна 6465 USD/т

Германия забрани късите продажби и потопи еврото 
Германия забрани 
късите продажби и спе-
кулациите  с някои евро-
пейски правителствени 
облигации. Действията 
на правителството са на-
сочени към успокояване 
на финансовите пазари в 
региона. Мярката потопи 
единната валута до ниво-
то от 1.2158 EUR/USD. 
Изключително неприят-
но изненадани останаха 
и азиатските пазари, 
които по никакъв начин 
не очакваха такъв развой 
на нещата. Европейските 
борси също пострадаха, 
като големите пазари 
загубиха по над 2% от 
стойността на водещите 
си индекси. 

Обявената от финансо-
вия регулатор на Герма-
ния - BaFin, забрана ще 
важи до 31 март 2011 г. и 
ще засегне търговията на 
най-малко 10 банкови и 
застрахователни инсти-
туции. От регулатора 
обясниха, че тази стъпка 
се предприема поради 
изключителната вола-
тилност на държавните 
облигации в еврозона-
та. Тези действия на 
коалицията, водена от 

канцлера на Германия 
Ангела Меркел, се смя-
тат за първата от много 
други стъпки, които ще 
последват за спасяване 
на пазарите. 
Засега регулаторът не 
дава повече подробности 
за това по какъв начин 
точно ще се прилага тази 
забрана и дали тя ще об-
хване търговията отвъд 
границите на страната. 
Повечето водещи анали-
затори твърдо се обя-

вяват против такъв тип 
действия. Притеснения 
има и около вероятността 
и други държави в евро-
зоната да предприемат 
такива стъпки.

За експертите на RBS е 
въпрос на време ин-
веститорите, които вече 
нямат възможност да 
търгуват така свободно 
с облигации и други 
активи, да покажат 
негативното си отноше-
ние към ситуацията и да 
започнат да разпродават 
активите си в евро. Марк 
Грант, изпълнителен 
директор на базираната 
във Флорида Securities 
Inc., дори стига по-далеч, 
като обявява мярката за 
фундаментална грешка 
с изключително вредни 
последствия. За него 
тези действия показват 
колко малко разбират 
европейските политици 
от световните финан-
сови пазари. За други 
експерти действията на 
германското правител-
ство са сигурен знак, че 
краят на драмата в Евро-
па все още не се вижда и 
дори има предпоставки 
проблемът все повече да 

Рестрикциите 
се отразиха 

изключително 
негативно на 
европейската 
валута, която се 
срина до 1.2158 
EUR/USD

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

▶ Това е първата от много други мерки, които германският канцлер ангела 
Меркел ще предприеме за стабилизиране на финансовите пазари               Снимка ReUteRS

Петролът слезе под 69 USD/б

На борсата 
в Ню Йорк 

фючърсите на 
суровия петрол за 
юни се понижиха 
с 1.38% и се 
котираха за 68.45 
USD/б

▶ Слабото евро продължава да е основен фактор при 
изменението в цената на петрола                Снимка BloomBeRg

Цената на суровия пе-
трол слезе под 69 USD/б, 
като това ниво е било 
стигано единствено преди 
седем месеца. Поредната 
сесия със спад се явява 
седма, като толкова дълъг 
губещ период не е бил 
виждан през последните 
пет месеца. Спекулаци-
ите, че потреблението 
на гориво в САЩ ще е 
под средното за сезона, и 
притесненията, че кризата 
в Европа ще се задълбо-
чава, бяха сред основните 
причини за негативното 
движение.

 Данните на Американ-
ския петролен институт за 
запасите от суров петрол 
и бензин, натрупани през 
миналата седмица, също 
оказаха някакво влияние. 
Според изнесените цифри 
наличните количества от 
бензин са се увеличили 
с 981 хил., увеличението 
при суровия петрол е стиг-
нало 500 хил. барела до 
363 млн. барела. Официал-
ните правителствени дан-
ни за седмичното измене-
ние на запасите в страната 
ще бъдат изнесени днес.
Падането на цената под 

Еврото с нов  
4-годишен  
негативен рекорд
Еврото възобнови низхо-
дящото си движение вче-
ра, след като възстановя-
ването на единната валута 
продължи едва един ден в 
началото на седмицата. В 
крайна сметка обаче нега-
тивните настроения сред 
пазарните участници по 
отношение на икономи-
ката на еврозоната отново 
надделяха и това отведе 
единната валута до ново 
4-годишно дъно спрямо 
основния й конкурент 
щатския долар.
Засилването на спада на 
еврото стана факт след 
решението на Федерална-
та комисия за регулиране 
на финансовите пазари на 
Германия да забрани къси-
те продажби на държавни 
облигации и акциите на 10 
местни банки и застрахо-
вателни компании.
Правителството на САЩ 
обвини Европа във фи-
нансов протекционизъм, 
след като финансовите 
министри на страните от 
ЕС предложиха правила, 
които ще лишат хедж 

Калин Йорданов, 
 „карол” 

По време на 
сесията в 

сряда валутната 
двойка EUR/USD се 
търгуваше при нива 
около 1.2150-1.2230

фондовете от правото 
свободно да търгуват с 
ценни книжа в страните 
от съюза.

В допълнение индексът 
на икономическите очак-
вания през май в еврозо-
ната, изследван от ZEW, 
се понижи до 37.6 пункта 
при очаквано понижение 
до 44.2.
По време на сесията в сря-
да валутната двойка EUR/
USD се търгуваше при 
нива около 1.2150-1.2230, 
като тук при импулсивно 
развитие бихме могли да 
видим стойност от 1.18 
EUR/USD в рамките само 
на няколко дни.

70 USD/б за първи път 
от много време притесни 
членовете на ОПЕК. От 
думите на министъра по 
петрола на Ангола става 
ясно, че ако цената се 
задържи за дълго под тази 
граница, може да бъде 
свикана извънредна сре-
ща, на която да се вземат 
мерки за стабилизиране 

на цената.

На борсата в Ню Йорк 
фючърсите на суровия 
петрол за юни се понижи-
ха с 1.38% и се котираха 
за 68.45 USD/б. При сорта 
Брент с доставка през 
юли цената слезе до 73.81 
USD/б, което е спад с 
0.83%.

500
▶ хил. барела стигна сед-
мичното повишение на 
щатските запаси от 
суров петрол

Цветният 
метал се 
нареди 

сред най губещите 
метали на пазара, 
като свали повече 
от 196 USD от стой-
ността си основно 
заради все по-скъ-
пия долар

се развива.
Анонсираната от BaFin 
новина идва в същия 
ден, в който стана ясно, 

че инвеститорското 
доверие в Германия през 
март се е сринало с 7.2 
пункта до 45.8 пункта. 

Това е най големият срив 
след фалита на Lehman 
Brothers Holdings Inc. 
през септември 2008 г.

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg
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Корпоративни Съобщения и обяви 
на държавни инСтитуЦии
Корпоративни Съобщения и обяви 
на държавни инСтитуЦии

В резултат на осъществено Предложение за изкупуване на остана-
лите акции от капитала на „Девин” АД на основание чл.157а от ЗППЦК, 
„Адвент Уотър (Люксембург)” С.а.р.л. притежава 16 690 000 от акциите 
с право на глас в общото събрание на акционерите на „Девин” АД. Съ-
гласно сключено споразумение за следване на обща политика по упра-
вление, „Адвент Уотър (Люксембург)” С.а.р.л. упражнява съвместно с 
три физически лица правото си на глас по още 1 201 306 броя обикновени 
акции с право на глас от капитала на „Девин” АД, или по общо 17 891 306 
броя акции (100% от капитала на „Девин” АД). Брой акционери, изпъл-
нили задължението си по чл. 44д, ал. 1 от Наредба 13 на КФН в установе-
ния срок: 87 (осемдесет и седем); Брой на притежаваните от тях акции: 
66 618 (шестдесет и шест хиляди шестстотин и осемнадесет) броя; 
Брой акционери, които не са изпълнили задължението си по чл. 44д, ал. 
1 от Наредба 13 на КФН в установения срок: 396 (триста деветдесет и 
шест); Брой на притежаваните от тях акции: 105 851 броя. Цената, в съ-
ответствие с одобреното Предложение по чл.157а от ЗППЦК, при която 
се удовлетворяват титулярите по вземанията, е 3.50 лв. за една акция. 
Средствата ще се заплащат в срок от 7 (седем) работни дни, считано 
от датата на депозиране на писмено волеизявление (по образец) от 
страна на акционера, по следните два начина:

- По посочена във волеизявлението банкова сметка, или
- В брой – клона на „Райфайзенбанк (България)” ЕАД с адрес: гр. София 

1504, ул. „Гогол” 18-20
Банката ще удържа съответните банкови такси от подлежащата 

на изплащане цена на акциите, съгласно действащата към момента 
на депозиране на волеизявлението тарифа. Волеизявлението може да 
бъде подавано всеки работен ден от 9.00 – 16.30 часа в клона на „Райфай-
зенбанк (България)” ЕАД с адрес: гр. София 1504, ул. „Гогол” 18-20, както 
следва:

А. Лично от акционерите – физически лица; Физическите лица се ле-
гитимират с документ за самоличност; чуждите граждани с оригинал-
ния си чуждестранен паспорт за влизане в страната; 

Б. От законните представители на акционерите – юридически лица 
- с удостоверение за актуално правно състояние и документ за самолич-
ност; пълномощниците – с нотариално заверено изрично пълномощно 
и документ за самоличност. Към волеизявлението се прилагат:

•  за акционерите – български юридически лица: оригинал или нотари-
ално заверено копие на актуално удостоверение за вписване в търгов-
ския регистър при Агенцията по вписванията или от съответния друг 
приложим регистър, издадено не по-рано от 1 месец преди датата на по-

даване на волеизявлението (за дружествата, които не са пререгистри-
рани в търговския регистър при Агенцията по вписванията – оригинал 
или нотариално заверено копие на Удостоверение за актуална съдебна 
регистрация, издадено не по-рано от 3 месеца преди датата на подава-
не на волеизявлението), както и заверени от законния представител 
копия от регистрацията по БУЛСТАТ и данъчната регистрация (ако има 
такава); 

•  за акционерите – чуждестранни юридически лица: копие от ре-
гистрационния акт на съответния чужд език, легализиран превод на 
текста на регистрационния акт, съдържащ пълното наименование на 
юридическото лице; дата на издаване и държава на регистрация; адрес 
на юридическото лице; имената на лицата, овластени да го предста-
вляват. При подаване на изявлението чрез пълномощник, се прилагат 
оригинал на нотариално завереното изрично пълномощно, копие от 
документа за самоличност на пълномощника и документите, изброени 
по-горе в съответствие с упълномощителя (местно или чуждестранно 
юридическо лице).

Заплащането на цената на акциите на лицата, неприели Предложени-
ето в срока, ще се извършва от „Райфайзенбанк (България)” ЕАД в срок 
от 5 години от датата на изтичане на Предложението (13 Май 2010г.).

п   о   К   а   н   а

управитеЛният Съвет на “ Корадо - бъЛГария “ - ад, град СТРАЖИ-
ЦА, ОБЛАСТ - ВЕЛИКО ТЪРНОВО, на основание член 223 ТЗ и член 53, алинея 
1, от Устава на дружеството, свиква редовно Общо събрание на акционе-
рите на дружеството на 23.06.2010г. от 11.00 часа по седалището и адреса 
на управление на дружеството – град Стражица, улица “Гладстон “ № 28, 
административната сграда при следният дневен ред:

1.Приемане на одитирания отчет на УС за дейността на дружеството 
през 2009 г.; Проект за решение - ОСА одобрява отчета за дейността на 
УС за работата му през 2009 г. и го приема.

2.Приемане на одитирания годишен финансов отчет на дружеството 
за 2009 г.; Проект за решение - ОСА приема годишния финансов отчет за 
2009 г..

3.Приемане доклада за дейността на регистрирания одитор за 2009 г.; 
Проект за решение - ОСА приема доклада на одитора за 2009 г.

4.Освобождаване от отговорност членовете на НАДЗОРНИЯ и УПРАВИТЕЛ-
НИЯ СЪВЕТ за дейността им през 2009 г.; Проект за решение - ОСА освобожда-

ва от отговорност членовете на НС и УС за дейността им през 2009 г.
5. Приемане решение за разпределение на печалбата реализирана от дей-

ността на дружеството през 2009 година;  Проект за решение - ОСА приема 
решение за разпределение на печалбата реализирана от дейността на дру-
жеството през 2009 година съобразно направеното предложение на УС.

6.Избор на регистриран одитор за 2010 г.; Проект за решение - ОСА избира 
регистриран одитор за 2010 г. съобразно направеното предложение от 
одитния комитет

7.Приемане решение всички членове на УС И НС на „Корадо-България” АД  
работещи по трудов договор в холдинга да не получават възнаграждения за 
дейността си в съветите. Проект за решение – ОСА приема  решение всички 
членове на УС И НС на „Корадо-България” АД  работещи по трудов договор в 
холдинга да не получават възнаграждения за дейността си в съветите

8. Разни
Поканват се всички акционери на дружеството да вземат участие 

лично или чрез представител. Писмените материали за събранието са 
на разположение на акционерите поседалището и адреса на управление на 
дружесдтвото в гр. Стражица, ул. Гладстон № 28 всеки работен ден от 

9,00 до 16,00 часа. Поканата, заеднос материалите по точките от дневния 
ред на събранието са публикувани на електронната страница на „Корадо-
България” АД - www.koradobg.bg за времето от обявавяването на поканата 
в търговския регистър до приключване на Общото събрание. 

Управителният съвет  на “ „Корадо-България” ” АД уведомява, че общи-
ят брой на акциите и правата на глас на акционерите на дружеството 
към датата на решението на Управителния съвет за свикване на общо-
то събрание – 25.03.2010 г. е 1 633 589 / един милион, шестотин тридесет 
и три хиляди петстотин осемдесет и девет / непривилигировани, без-
налични, поименни акции, всяка с право на един глас в ОСА.На основание 
чл. 115б, ал. 1 от ЗППЦК правото на глас в общото събрание се упражнява 
от лицата, вписани в регистрите на Централен депозитар като акцио-
нери на дружеството 14 дни преди датата на общото събрание т.е. към 
23.06.2010 г.

При липса на кворум на първата обявена дата за ОСА, на основание 
член 227, ал. 3 от ТЗ Общото събрание на акционерите на дружеството 
ще се проведе на 07. 07. 2010 година от 11. 00 часа, на същото място и  при 
същият дневен ред.

обявЛение

държавна аГенЦия За ЗаКриЛа на детето /даЗд/
гр. София 1051, ул.”триадица №2

на основание чл.10а, ал.1 и 2 от Закона за държавния служител, 
във връзка с чл. 14, ал.1 от наредбата за провеждане на конкурсите 

за държавни служители

обявява СЛедния КонКурС За наЗнаЧаване 
на държавен СЛужитеЛ

В отдел “Бургас” на Главна дирекция “Контрол по правата на детето”– 1 
главен експерт.

1. Минимални и специфични изисквания, предвидени в нормативните 
актове и други изисквания за заемане на длъжността:

минимална степен на завършено образование: висше -  бакалавър; 
минимален ранг: ІV младши или 2 години професионален опит в профе-
сионалната област; предпочитана специалност – социални дейности, 
педагогика, медицина, здравни грижи, психология и право; умения и 

квалификации, носещи предимство за кандидатите: – много добри 
компютърни умения, работа с правно-информационна система, желател-
но е ползването на чужд език (писмено и говоримо);  знания в областта 
на: нормативната уредба по правата и закрилата на детето;  познаване 
на дейността и целите на агенцията; умения за: работа в екип, отлични  
организационни и комуникативни умения. 

Длъжността се заема по служебно правоотношение. За целта кандида-
тите следва да отговарят на условията на чл. 7 от Закона за държавния 
служител. 

Кратко описание на длъжността, съгласно утвърдената длъж-
ностна характеристика: 

Извършване на проверки и наблюдения за спазване на правата на дете-
то от всички държавни, общински и частни училища, детски градини, 
детски ясли, обслужващи звена, лечебни заведения, дирекции “Социално 
подпомагане”, юридически лица с нестопанска цел, работещи в сферата за 
закрила на детето, както и специализирани институции. Осъществяване 
на контрол по спазване на стандартите за социални услуги за деца. Ана-
лизиране на резултатите от наблюденията и проверките, дефиниране 
на проблемите при осъществяване на държавната политика за закрила 
на детето и разработване на предложения за насоки за развитие. Работа 

по жалби и сигнали свързани със системата за закрила на детето. 
 При назначаване основната месечна заплата ще бъде определена в 

границите от размера на минималната основна месечна заплата до 
размера на средната основна месечна заплата за длъжността, който 
е до 536 лв.

2. Конкурсът ще се проведе чрез тест и интервю.
3.  Необходими документи: заявление по образец, съгласно Приложение 

№2 към чл. 17 ал. 1 от Наредба за провеждане на конкурсите за държавни 
служители /НПКДС/; декларация по чл. 17 ал. 2 т. 1 от НПКДС; копия от 
документи за придобитата образователна степен, правоспособност 
и  допълнителни квалификации;  копие от документи удостоверяващи 
професионален опит.

4. Документите се подават в Звеното за административно обслужване 
на ДАЗД в срок от 10 календарни дни от публикуването; лица за контакт: 
Незабравка Карадоламова и Цанка Пенкова, тел.(02) 933-90-11, 933-90-30.

5. Списъците или съобщенията във връзка с конкурса ще се обявят в 
интернет страница на ДАЗД - www.sacp.government.bg и на информаци-
онното табло на агенцията на  ул.”Триадица” 2, София 1051.

6. Минималният размер на основната заплата: 343 лв.

Съобщение За продажба ЧреЗ търГ С таЙно наддаване
№ 2864/2003/000097/30.04.2010

Подписаният БРАНИМИРА ЙОВКОВА, публичен изпълнител при Тери-
ториална дирекция гр. София Офис гр. Благоевград, съобщавам, че по 
изпълнително дело № 2864/2003 по описа на същата дирекция ще се 
проведе търг с тайно наддаване, по реда на чл. 251 - чл. 254 от ДОПК, в 
сградата на ТД - гр. София Офис гр. Благоевград, ул. “Гьорче Петров” №2, 
на 31.05.2010г., от 11.00. ч. на следните движими вещи:

1.Лек автомобил “АУДИ А4”, рег.№ Е3060ВВ,рама№WAVZZZ8DZTA240701 
двигател №ADR146612, при първоначална цена 2 800.00лв./две хиляди и 
осемстотин лева/

2.Лек автомобил “ФОРД ТРАНЗИТ ”, рег.№ Е 9983 АР, рама№  
SFAAXXBDVARG86188, двигател №4HBRG86188,при първоначална цена 
2 450.00лв./две хилади четиристотин и петдесет лева/

Огледът на вещите ще се извършва всеки присъствен ден от 21.05.2010 
г. до 27.05.2010 г., от 10.00 ч. до 16.00 ч., на адрес:ГР.РАЗЛОГ, УЛ.”МИРЧО 
КИПРЕВ „ N6. 

Предложенията за участие в търга се подават в сградата на Тери-
ториална дирекция гр. София Офис гр. Благоевград, ул. “Гьорче Петров” 
№2 всеки присъствен ден от 21.05.2010г. до 27.05.2010г., от 09.00 ч. до 
17.30ч., както и по пощата. 

Разглеждането на предложенията ще се извърши на 31.05.2010г. от 
11.00 ч., в сградата на Териториална дирекция гр. София Офис гр. Благо-
евград, ул. “Гьорче Петров” №2.

Депозитът за участие в търга, в размер на 20 на сто от обявената 
начална продажна цена, следва да постъпи по банков път до 27.05.2010г. 
в Уникредит Булбанк АД, BIC: UNCRBGSF   IBAN: BG54UNCR96603320296613 , 
а доплащането на окончателната цена се извършва в РАЙФАЙЗЕН БАНК 
ЕАД - IBAN: BG 86 RZBB 9155 3320 0020 04, BIC: RZBB BGSF.

Условията и правилата за провеждане на търга, както и списък на ве-
щите с тяхното описание и продажна цена са на разположение в сградата 
на ТД, гр. София Офис гр. Благоевград, ул. “Гьорче Петров” №2, стая 104 и 
на страницата на НАП в ИНТЕРНЕТ на адрес: www.nap.bg. 

За контакти: телефон 073/867919 

Съобщение За продажба ЧреЗ търГ С таЙно наддаване
№ 5874/2004/000068/30.04.2010

Подписаният БРАНИМИРА ЙОВКОВА, публичен изпълнител при Те-
риториална дирекция гр. София Офис гр. Благоевград, съобщавам, че 
по изпълнително дело № 5874/2004 по описа на същата дирекция ще се 
проведе търг с тайно наддаване, по реда на чл. 251 - чл. 254 от ДОПК, в 
сградата на ТД - гр. София Офис гр. Благоевград, ул. “Гьорче Петров” 
№2, на 31.05.2010г., от 11.30ч. на следната  движима вещ: Хладилна 
камера , марка “ Конти “ с обем 180м3, ведно с изпарител и двигател 
“Копеланд”, при първоначална цена:14 200.00лв./четиринадесет хиляди 
и двеста лева/

Огледът на вещите ще се извършва всеки присъствен ден от 
21.05.2010 г. до 27.05.2010 г., от 10.00 ч. до 16.00 ч., на адрес:гр.Благоевград 
, ул.” Дружба “№2. 

Предложенията за участие в търга се подават в сградата на 
Териториална дирекция гр. София Офис гр. Благоевград, ул. “Гьорче 
Петров” №2 всеки присъствен ден от 21.05.2010 г. до 27.05.2010 г., от 
09.00 ч. до 17.30ч., както и по пощата. 

Разглеждането на предложенията ще се извърши на 31.05. 2010г. 
от 11.30 ч., в сградата на Териториална дирекция гр. София Офис гр. 
Благоевград, ул. “Гьорче Петров” №2.

Депозитът за участие в търга, в размер на 20 на сто от обявената 
начална продажна цена, следва да постъпи по банков път до 27.05.2010г. 
в Уникредит Булбанк АД, BIC: UNCRBGSF   IBAN: BG54UNCR96603320296613 
, а доплащането на окончателната цена се извършва в РАЙФАЙЗЕН 
БАНК ЕАД - IBAN: BG 86 RZBB 9155 3320 0020 04, BIC: RZBB BGSF.

Условията и правилата за провеждане на търга, както и списък на 
вещите с тяхното описание и продажна цена са на разположение в 
сградата на ТД, гр. София Офис гр. Благоевград, ул. “Гьорче Петров” №2, 
стая 104 и на страницата на НАП в ИНТЕРНЕТ на адрес: www.nap.bg.

За контакти: телефон 073/867919 

МбаЛ „токуда болница София” ад обявява конкурс за:

1.началник на отделение „дерматология и венерология”: 

изисквания към кандидатите:
- Специалност по профила на отделението
- Висше образование – Магистър по медицина
- Трудов стаж, като лекар над 10 /десет/ години
-  Владеене на чужд език 
 необходими документи за участие: 
- Заявление;
- Диплом за магистър по медицина;
- Удостоверение за придобита специалност;
- Препис-извлечение от трудовата книжка;
- Дипломи, сертификати, удостоверения за допълнителна квалифи-

кация ;
- Писмена тема “Управление и стратегия за развитие на отделение-

то в условията на частно здравеопазване”;
2.Старша медицинска сестра на  отделение„дерматология и 

венерология ”:
 изисквания към кандидатите:
-  Образователна квалификационна степен „Бакалавър по здравни 

грижи” 
-  Трудов стаж като  медицинска сестра  над 5 /пет/ години
-  Владеенето на чужд език е предимство 
 необходими документи за участие: 
- Заявление;
- Диплом за завършено образование  “Бакалавър по здравни грижи”;
- Препис-извлечение от трудовата книжка;
- Дипломи, сертификати, удостоверения за допълнителна квалифи-

кация;
- Писмена тема “Управление на персонала и осигуряване на качествени 

здравни грижи   в отделението в условията на частно здравеопазва-
не”;

Място за подаване на документите: гр. София, бул. “Никола Вапца-
ров” № 51Б, ет.8, отдел “Човешки ресурси”, всеки работен ден от 8.30 
до 16.30 ч., лице за контакти Антоанета Шошкова,тел. 02/403-4229.

Срок за подаване на документите: 1 /един/ месец от датата на пуб-
ликуване на обявата.

Справки и информация на e-mail: ashoshkova@tokudabolnica.bg и  
тел: 02/403 4229. 

Специализираният научен съвет по Военна медицина при ВАК 
съобщава, че на 09.06.2010 г. от 13,30 часа, в Аулата на Военномеди-
цинска академия гр. София, бул. „Св. Г. Софийски” № 3, ще се състои 
пубЛиЧна Защита на дисертационен труд за присъждане на об-
разователна и научна степен „доКтор”

 на Д-р Ростислав Стефанов Костадинов
на тема: „СъвреМенен МодеЛ За МедиЦинСКо раЗуЗнава-

не при ЗадГраниЧни МиСии” 
научен ръководител: 
Доц. д-р Камен Канев, д.м.н.
рецензенти: 1. Проф. д-р Димитър Леков, д.м.н.
2. Доц. д-р Красимир Гигов, д.м.
Материалите по защитата са на разположение на интересува-

щите се в секретариата на СНС по Военна медицина, във Военноме-
дицинска академия гр. София, бул. „Св. Г. Софийски” № 3.



Във водовъртежа 
на финансовите 
пазари    
Стихийната финансова 
разруха от последните 
няколко години повали 
почти всички магнати 
на Уолстрийт, световни 
финансови регулатори 
и гурута на икономи-
ката. Макар опитът и 
стиловете им да са раз-

лични, Уорън Бъфет, 
Джордж Сорос и Пол 
Волкър имат много 
общо помежду си. И 
тримата повече от 50 
години са активно във-
лечени в борсите. И 
тримата са скептично 
настроени към Уол-
стрийт. Кариерите им 
са истории за успех във 
времена на несигурни 
промени. 

Софийският търговец Сте-
фан Митов, собственик 
на “Кони селект фрукт”, 
е лидер в доставката на 
цитрусови плодове в Бъл-
гария. Доставя за всички 
търговски вериги с изклю-
чение на “Пени”, плодове 
и зеленчуци от цял свят. 
Силата ми обаче е в екзоти-
ката и цитрусите, признава 
Митов. 

Ситняково
Коректност е ключът, кой-
то отваря вратите и прави 
успешен търговеца, без да 
се замисля, отговаря Сте-
фан Митов. Неговият път в 
бизнеса е от ярките доказа-
телства, че лоялността към 
клиентите и партньорите е 
единственият шанс да оце-
лееш въпреки жестокостта 
на прехода в България. Ми-
тов започва да се занимава 
с търговия в зората на де-
мокрацията през 1991 г. на 
пазара в Ситняково. Няма 
пример за тази професия 
в рода си, образоването 
му е техническо, свързано 
с енергетиката. Преди 19 
години търговията е един-
ственият шанс да удовлет-
вори предприемчивия си 
дух, а в крайна сметка се 
оказва, че тя му става  начин 
на живот. 

По онова време бананите 
и портокалите в България 
ги виждахме само на Нова 
година и Коледа. Това са 
плодовете, които се стре-
мяхме да осигурим на кли-
ентите. Все още работеха 
и българските оранжерии 
и през зимата продавахме 
и наши краставици, спом-
ня си с чувство за хумор 
Стефан Митов. Успява да 
оцелее въпреки всички ка-
таклизми, които сервира 
преходът. През 2007 г. бя-
хме нула на нула и отново 
трябваше да започваме от-
начало, обобщава той.  

Слатина
В момента компанията 
“Кони селект фрукт” при-
тежава един от успешни-
те складове на борсата в 
Слатина. Фирмата, освен 
че снабдява търговските ве-
риги, работи и със свободни 
клиенти, прави доставки и 
до ресторанти. Веригите 
са им редовните клиенти, 
обвързани с договори. С 
някои неща сме основни 
доставчици, с други не. 

Снабдяват със зеленчуци 
и овошки, включително и 
биологични, но са основен 
доставчик на екзотичните 
плодове, като се почне от 
авокадо, ананас, манго и се 
стигне до екстремни екзо-
тични плодове - маракуя, 
папая и др.   

Внасят ги от Южна Аф-
рика, Южна Америка, Тур-
ция и др. Обикновено тези 
от Африка и Америка се 
карат от Холандия, защо-
то големите кораби разто-
варват там. Случвало се 
от африканския континент 
контейнерите да стигат до 
Варна за 45 дни, въпреки че 
е по-близо, защото се нала-
га да минават през Гърция. 
От Гърция внасят предим-
но портокали, а от Турция 
- лимони, грейпфрути и 
мандарини. През зимата 
доставят от Турция домати, 
краставици и чушки, докато 
не започне сезонът на бъл-
гарския зарзават. Качест-
вените ябълки доставят от 
Италия през цялата година 
с изключение на септември, 
когато на пазара излизат 
българските. 

Качество 
Осигуряваме си качествена 
стока, като работим само 
с производители и основ-
ни доставчици, разкрива 
Митов. При доставката на 
ябълките от Италия рабо-
тят само по този начин, 
защото така е по-надеждно 
и по-изгодно. Компанията 
работи на светло и ползва 
един от най-престижните 
сертификати за качество 
Глобал гап. 

В момента един от най-го-
лемите проблеми в сектора 
е сивата икономика. И ако 
до 2007 г.  анонимните тър-
говци са правили ударите 
си на митниците в Турция 
и Гърция, модата днес е 
спекулата с ДДС в ЕС. Един 
от големите проблеми е 
купуването на некачествени 
плодове от Гърция и про-
даването им на българския 
пазар. Според стандартите 
овошките и зарзаватът би 
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трябвало да не се пускат на 
тезгяха, но у нас това все 
още е напълно възможно. 
Щом като някакви плодове 
или зеленчуци са с много 
по-ниски цени от приетите 
в ЕС, със сигурност има 
нередности в качеството 
или просто не е калкулиран 
ДДС в цената, категоричен 
е Митов.  

база
Един от проблемите на 
българските търговци са 
огромните наеми на борса-
та, които трябва да плащат. 
Има много наши колеги, за 
които е очевидно, че няма 
да успеят да издържат и са 
пред фалити. Мнозина вече 
затвориха складовете, при-
знава Митов. Той разказва, 
че докато борсата в Слатина 
е била общинска, наемът на 
1 кв. м е бил 8 лв., а от три 
години стойността на 1 кв. 
м площ е 18 лв. За да бъде 
независима фирмата пла-

нира да построи собствена 
база. Складът вероятно ще 
е в Елин Пелин, където го-
лемите търговски вериги си 
правят централните скла-
дове. За нас няма значение 
дали сме в София, тъй ка-
то уреждаме сделките си 
предимно по телефона, а 
80% от клиентите им са с 
доставка.  

Кризата 
Въпреки че секторът на 
храните е най-малко за-
сегнат от кризата, “Кони 
селект фрукт” отчитат с 
около 15% спад в обо-
ротите спрямо миналата 
година. Печалбата е по-
малка в сравнение с пре-
дишните години и докато 
през 2008 г.  продажбата 
се реализираше с настро-
ение, сега  усилието, което 
влагаш, е три пъти повече, 
обобщава търговецът на 
цитруси.

Светлана трифоновска

15
▶ процента по-малко са 
оборотите на компания-
та заради кризата тази 
година 

Бизнес с аромат на екзотика  
Работим само с производители, за да гарантираме качеството, казва 
Стефан Митов, управител на “Кони селект фрукт”

Акценти   
Наказателни 
мита   

 ▶С влизането ни в 
Евросъюза всички про-
дукти, които се вна-
сят, си имат ставка, 
която важи за целия 
Европейски съюз. 

 ▶Ако твоята цена на 
вносител е по-ниска 
от тази ставка, ти 
получаваш наказа-
телни мита, които, 
като ги платиш, 
губиш повече. 

 ▶От тази гледна 
точка “далаверите” 
с вноса от Турция 
спряха. 

 ▶ Турция е голям вно-
сител на плодове и 
зеленчуци в Европей-
ския съюз и не може да 
си позволи да произ-
вежда с химикали и 

пестициди, тъй като 
това би я лишило от 
големия пазар на Гер-
мания например. 

 ▶Освен това мно-
го турски стоки се 
продават с големи 
преференции на евро-
пазара. 

 ▶Искаме да работим 
с български стоки, 
но проблемът е, че 
се произвеждат в 
недостатъчни обеми, 
а качеството е раз-
лично. 

 ▶Трябва зеленчукоп-
роизводителите да 
се кооперират, за да 
успеят. 

 ▶Няма как да обясним 
също така на герман-
ския купувач разлика-
та в качеството на 
доматите от дъното 
на касетката и тези, 
които са най-отгоре.

 ▶ Стефан Митов и съпругата му Корнелия Вебер показват плодовете, които доставят за българския пазар 
от цялата планета СНИмкА БОБИ ТОшЕв



  20    европари
pari.bg  Четвъртък 20 май 2010

300
▶ хил. лв. е стойността 
на проекта на 
семейство Стоянови. 
За тази сума те искат 
да модернизират 
стопанството си, като 
купят нова техника

Вече ще стане почти една 
година, откакто подадох-
ме проекта си по Про-
грамата за развитие на 
селските райони (ПРСР), 
но все още нямаме никак-
ва обратна информация 
дали е одобрен или не. 
Опитвахме да се свържем 
с някого и по телефона, 
все пак София ни е на 400 
километра и не можем да 
идваме всеки ден - пак на-
празно. Почти съм изгуби-
ла надежда, че нещо ще се 
случи, разказва Кръстинка 
Стоянова от ямболското с. 
Лалково.

в началото  
на историята
Семейство Стоянови имат 
кравеферма с близо 150 
животни. Обработват и 
2 хил. дка земи за добив 
на фураж за животните, 
а други около 1500 полз-
ват като пасища. Имат си 
трактор, който са купили 
отдавна, и тъй като сто-
панството им се е раз-
раснало, вече имат нужда 
от допълнителна техника. 
Разбират, че могат да по-
лучат и субсидии. Така 
през юли 2009 г. те вече 
са готови с проект и го 
подават. Кандидатстват 
по мярка 121 за модер-
низация на селското сто-
панство. Искат трактор с 
различни приспособления 
и няколко други машини. 
Проектът им е за 300 хил. 
лв. 

втори дубъл
Всъщност това е вторият 
проект, който подават фер-
мерите. Преди това пак 
кандидатстват за трактор, 
но и тогава историята им 
не завършва с happy end. 
Първият им опит да по-
лучат субсидии е от 2008 
г. Тогава подават проекта 
си, но 3-4 месеца по-къс-
но получават писмо, че 
трябва да представят и 
нотариално заверен дого-
вор за 100 дка земя, която 
ползват под наем. 

Всичко уж беше наред, 
изпратихме документа в 
последния възможен мо-
мент по автобуса от Ям-
бол до София, на автогара-
та едно познато момче го 
взе и го занесе, бързахме 
и успяхме, казва Стояно-
ва. По-късно обаче полу-
чават писмо, в което им 
обясняват, че проектът е 
отхвърлен. Причината - 
копието липсва. И до днес 
тя е уверена, че всичко е 
било наред при подаване-
то на документите, но все 

По следите на един проект 

На stand by
Според условията на ПРСР 
фермерите могат да започ-
нат да изпълняват проекта 
си, а впоследствие, когато 
той бъде одобрен, вече 
направените разходи се 
покриват със спечелените 
субсидии. Не смеем да 
започнем да правим нищо, 
защото може и да не ни 
одобрят, а нямаме сред-
ства, за да си купим цялата 
техника сами, казва Стоя-
нова. За осигуряването на 
нужното съфинансиране 
по проекта обаче тя не се 
притеснява и казва, че ще 
разчита на банков заем. 
Мисля, че няма да имаме 
проблеми с получаването 
на кредит, но банката все 
пак иска да види, че има-
ме одобрен проект, казва 
фермерката. 

в бъдеще време
Планираме да подготвим 
нов проект, чрез който да 
финансираме изгражда-
нето на депа за твърд и 
течен оборски тор, за да 
можем да отговорим на 
европейските изисквания 
по т.нар. Нитратна дирек-
тива, разкрива бъдещите 
си планове Стоянова. Въ-
преки разочарованието си 
досега тя не е изгубила 
ентусиазъм. Макар че като 
се сети за други по-големи 
стопанства, които вече са 
получили субсидии и рабо-
тят с новата техника, казва: 
“Стигам до убеждението, 
че се обръща внимание на 
хора, които имат средства, 
а не на такива като нас.”

Дарина Черкезова

пак загърбва историята и 
пак кандидатства. Пак за 
същото - трактор.

приказки  
по телефона
За втория проект амби-
цията на фермерите се 
увеличава. Наемат си кон-
султант, който има офис 
в София и е по-близко до 
институциите в столицата. 
Той им разработва и на-
пълно ново предложение. 
Сега то се намира някъде 
в архивите и никой май 
не знае какво се случ-
ва с него. Започнахме да 
се обаждаме по телефо-
на, всеки ден по няколко 
пъти, разказва Стоянова. 
Вече дори знае наизуст 
телефонните номера, ко-
ито е набирала. В пове-
чето случаи никой не й е 
отговарял. Веднъж обаче 
се свързва със служител, 
който я успокоява, че до-
кументите са проверени, 
всичко е изрядно и да не 
се притеснява. Миналата 
седмица пак е звъняла. 
Казват й да провери дали 
има нова информация на 
сайта на Министерството 
на земеделието и храните. 
Последните данни бяха 
от декември 2009 г., казва 
Стоянова.

Оставят фермери без информация почти цяла година

колаж вихър лаСков

Предприе-
мачите 

всеки ден звъ-
нят по няколко 
пъти до София, 
но напразно

Август е най-крайният срок  
за получаване на оценката

 ▶Защо има 
забавяне на 
оценката?
-  От бене-
фициент  с 
УРН 230685 
- Кръстинка 
Петрова, има 
подадени два 

проекта по Мярка 121 
“Модернизиране на земе-
делските стопанства” от 
Програмата за развитие на 
селските райони (ПРСР).

По единия от проектите, 
подаден на 4.09.2008 г., има 
издаден отказ за финансира-
не, за което бенефициентът 
е уведомен официално с 
писмо от 1.06.2009 г. Про-
ектът е отказан, тъй като 
кандидатът не е предста-
вил копия от документи за 
собственост на земедел-
ската земя или договори за 
аренда.

Другият проект, подаден 
от кандидата на 31.07.2009 
г., се обработва съгласно 
акредитираните процеду-
ри, като предстои той да 
бъде разглеждан от начал-
ника на отдел “Прилагане 
на схемите и мерките за 
развитие на селските ра-
йони”.

Предвид това, че при 
стартирането на новото 
ръководство на Държавен 
фонд “Земеделие” бяха 

заварени над 11 хил. не-
обработени проекти, по-
голямата част от които 
подадени още през 2008 
г., се изготви график и за-
почна поетапна обработка 
на всички проекти. 

Това се прави в максимал-
но ускорени темпове, като 
само за шест месеца след 
встъпването на новия екип 
в ДФЗ към днешна дата вече 
са разгледани над 8 хил., 
като по програмата са из-
платени над 850 млн. лв. 

Всички останали проек-
ти ще бъдат обработени 
до края на август по ут-
върден от Европейската 
комисия график - вклю-
чително и посоченият от 
вас проект.

 ▶Как да се 
свържем със 
служители-
те на ДФЗ?
- На интернет 
с т р а н и ц ат а 
на ДФ “Земе-
делие” (www.
dfz.bg) са да-

дени телефони и лица за 
контакти с бенефициенти 
за всеки от отделите във 
фонда. 

Тези служители имат 
текущи задачи, свързани 
с обработването на про-
екти по различните схеми 

и мерки за подпомагане, 
администрирани от ДФ 
“Земеделие”. Ето защо 
невинаги е възможно да се 
осъществи връзка с тях. 

В услуга на бенефициен-
тите са предоставени и два 
електронни адреса - dfz@
dfz.bg и press@dfz.bg, на ко-
ито във всеки момент могат 
да зададат въпрос. Въпреки 
това възприетият подход в 
цялата държавна админи-
страция е официално пис-
мено запитване от страна 
на бенефициентите.

За срещи с бенефициенти 
е определен приемен ден на 
изпълнителния директор на 
ДФ “Земеделие”, който се 
провежда всеки петък от 
14.00 до 16.00 часа. Те се 
осъществяват след пред-
варително записване, за 
да може екипът на фонд 
“Земеделие” да подготви 
предварително становище 
по всеки отделен случай. 

За записвания за при-
емния ден земеделските 
производители могат да се 
обръщат към Таня Кацар-
ска на телефон 02/81-87-
252 и 02/81-87-203. 

За въпроси по постъпи-
ли жалби бенефициентите 
могат да се обръщат и към 
пресцентъра на ДФ “Земе-
делие” на тел. 02/81-87-173 
и 02/81-87143. 

Държавен фонд "Земеделие" отговаря:
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Бизнесът поиска субсидии  
за над 6000 работни места
454 работници ще по-
вишават квалифика-
цията си, докато са на 
непълен работен ден

Едни от най-чаканите от фир-
мите и безработните схеми за 
субсидирана заетост набират 
скорост, след като стартираха 
в началото на март.

адаптивност
43 работодателя до момента 
са подали декларации, че 
техни работници, преми-
нали на непълен работен 
ден, желаят да бъдат вклю-
чени в обучение по схемата 
“Адаптивност”, съобщиха 
от Агенцията по заетостта. 
Одобрени са декларациите 
само на 28 от работодатели-
те. Те обхващат общо 454 ра-
ботници, които са поискали 
след изтичане на 4-часовия 
работен ден да повишават 
квалификацията си или да 
получат нова професия за 
пет месеца. 

Схемата “Адаптивност” 
стартира през март т. г. с 
планиран бюджет от 72 
млн. лв. до 2013 г. Разчетите 
са 42 хил. души да получат 
професионално обучение. 
Докато посещават курсо-
вете, те ще получават сти-
пендии в размер до 132 лв. 
на месец. 

Хората предпочитат най-

Най-много са тези, 
свързани със сектор 
“Транспорт”

С помощта на инструмен-
та за техническа помощ 
JASPERS през 2009 г. са 
били подготвени 50 големи 
инфраструктурни проекта. 
Това става ясно от отчета 
за изпълнението на плана 
за действие, представен на 
вчерашното правителстве-
но заседание. Общо 17 от 
проектите са били свързани 
със сектор “Транспорт”, 16 
са били в сектор “Околна 
среда”, 6 - в “Градска ин-
фраструктура”, 1 - в “Енер-

JASPERS е помогнал за 
50 проекта през 2009 г.

гийна ефективност”, и 10 
- “Хоризонтални мерки”.

помощта
Техническата подкрепа от 
страна на инициативата е 
безвъзмездна и се изразя-
ва в предоставяне на кон-
султации, преодоляване на 
трудности и проблеми по 
проекта и т.н. Тя включва 
и преглед на всички не-
обходими проучвания и 
техническа документация 
според изискванията на 
българското и европейско-
то законодателство.

проектите
Чрез инструмента е ока-

зана подкрепа във връз-
ка със строителството на 
магистралите “Струма”, 
“Марица” и “Тракия” и са 
модернизирани няколко 
жп линии. Сред проекти-
те, по които са работили 
българските и европей-
ските специалисти, са и 
управлението на твърди 
отпадъци във Видин, Стара 
Загора, София и др., интег-
рираните водни проекти на 
Перник, Банско, Пловдив и 
др., градският транспорт в 
Бургас, както и за подобря-
ването на навигацията по 
р. Дунав в общите българо-
румънски части.

Дарина Черкезова

вече да повишат квалифи-
кацията си по професията, 
която упражняват, показват 
данните до момента. Това 
са поискали 380 от работ-
ниците в предприятията на 
непълен работен ден. Само 
74 са пожелали да се обуча-
ват в нова професия. 

От всички одобрени заяв-
ки вече са раздадени ваучери 
за обучение на 243 души. 
Обучението на 174-ма от тях 
вече се провежда, заявиха от 
Агенцията по заетостта. 

развитие
В същото време през март 
и април 448 работодателя 
в страната са заявили пред 
бюрата по труда, че търсят 
работна ръка, субсидира-
на по схемата “Развитие”. 
Тя предвижда хора, които 
са изгубили работа след 1 
ноември 2008 г. вследствие 
икономическата криза, да 
получат обучение за при-
добиване на квалификация 
по професия или за придо-
биване на ключови умения, 
след което да бъдат наети в 
реалния сектор. До момента 
заявките от бизнеса са за 
6297 работни места, като 
само през април са заявени 
5380 от тях. Фирмите са 
силно заинтересовани от 
тази схема, защото тя им 
дава възможност да подбе-
рат вече обучени кадри и 

за срок от 9 месеца да си 
спестят съществени разходи 
за работни заплати.

По схемата “Развитие” 
са предвидени средства в 
размер на 150 млн. лв. за 
обучаване най-малко на 40 
хил. души в следващите три 
години. По същата схема за 
фирмите ще се предоставят 
финансови стимули за нае-
мане на най-малко 32 хил. 
от обучените безработни. 
За период, не по-малък от 
девет месеца, те ще получа-

ват от програмата минимал-
на работна заплата и всички 
осигуровки.

77 семейства вече  
са с детегледачка
Дългоочакваната програма за 
наемане на детегледачка по 
европейската програма “Раз-
витие на човешките ресурси” 
най-после заработи реално. 
77 семейства са наели обу-
чени детегледачки за своите 
деца. Интересът към програ-
мата е много голям, още от 

миналата година Агенцията 
по заетостта е започнала да 
приема заявки, но едва от 
март има резултати.

Общо 188 безработни ли-
ца са включени в обучение 
как да се грижат за малки 
деца, а от тях 107 вече са 
го завършили. 

На фона на многото заяв-
ки обаче това е пренебре-
жимо малко. До момента 
1646 безработни жени са 
поискали да бъдат включе-
ни в програмата. Броят на 

семействата, които търсят 
детегледачки, пък е 1047.
Проектът предвижда безра-
ботни жени, след като бъдат 
обучени, да се грижат за 
малки деца на възраст от 10 
месеца до три години, ако 
майката се е върнала на ра-
бота. Времето за отглеждане 
на детето се счита за трудов 
стаж, а детегледачката по-
лучава по 240 лв. месечна 
заплата от бюрата по труда 
плюс всички осигуровки.

Мила Кисьова

9 юни е крайният срок  
за директни плащания
114 хил. земеделски 
производители 
вече са подали 
документи 

9 юни е крайният срок, до 
който земеделските про-
изводители могат да кан-
дидатстват за субсидии по 
“Кампанията за директни 
плащания 2010”, но със 
санкции. 

До 15 май те можеха да 
подават заявления за под-
помагане без санкции, от 
което са се възползвали 114 
земеделски производители, 
съобщават от Държавен 
фонд “Земеделие”. Субси-
диите за кандидатствалите 
от 15 май до 9 юни ще бъ-
дат намалявани с по 1% за 
всеки ден просрочие.

За “Кампанията за ди-
ректни плащания 2010” е 
предвиден пакет от сред-
ства на стойност близо 
1 млрд. лв., от които 328 
млн. EUR са от Европей-
ския съюз, а 300 млн. лв. 
от националния бюджет.

Къде отиват парите
Освен за единно плаща-
не на площ в рамките на 
тазгодишната кампания 
стопаните могат да кан-
дидатстват и по 6 схеми за 
национални доплащания. 

Те са за тютюн, за крави с 
бозаещи телета, за говеда, 
както и за производство 
на мляко в икономически 
уязвими ферми, необла-
годетелствани райони и 
нитратно уязвими зони, 
припомнят от ДФЗ.

От тази година за първи 
път заявленията се подават 
само чрез Интегрираната 
система за администрация и 
контрол (ИСАК) на Разпла-
щателната агенция, където 
с помощта на служителите 
от общинските земеделски 
служби стопаните могат ди-
ректно да очертават своите 
площи.
 
Цифрова услуга
На всички стопани, кан-
дидатствали за директни 
плащания, се предоставя 

възможност да получат де-
кларираните от тях данни 
за блока на земеделското 
стопанство и обработваните 
от тях площи в цифров вид, 
припомнят от ДФЗ. Кан-
дидатите могат да получат 
данни от всички предходни 
кампании по директните 
плащания за годините от 
2007 до 2009 г. Информация-
та за 2010 г. ще бъде достъп-
на след края на кампанията 
по прием на заявления за 
подпомагане, която при-
ключва на 9 юни. Данните 
за площите ще се предос-
тавят в стандартен формат 
за географски данни, който 
може да бъде използван в 
почти всички приложения 
на географски информаци-
онни системи (ГИС).

Дарина Черкезова

Субсидии 
20 млн. лв.  
за земеделците   

 ▶МС одобри решението 
за отпускане на 20 млн. лв. 
финансова помощ за земе-
делските производители, 
затруднени от кризата. 

 ▶Приоритетно средства-
та ще бъдат насочени 
към млечния сектор. 

 ▶Там кризата се усети 

най-много, коментира 
министърът на земедели-
ето и храните Мирослав 
Найденов.

 ▶ЕК разреши отпуска-
нето на тази държавна 
помощ за земеделски-
те производители на 21 
април. 

 ▶Тя ще се администрира 
от Държавен фонд “Земе-
делие”, които днес трябва 
да одобрят правилата за 
кандидатстване.

Нов проект 
Обучение 
и работа за 
младежи     

 ▶  Нов проект, насочен 
към младежи,наскоро 
приключили образова-
нието си, стартира от 
април.

 ▶Около 1000 безработни 
младежи до 29-годишна 
възраст ще бъдат обу-
чени в предприемачески 
умения. 

 ▶Проектът има регио-
нален обхват и се реали-
зира в 9 области: Бургас, 
Варна, Велико Търново, 
Враца, Пловдив, Русе, 
Софийска област, Стара 
Загора и Шумен. 

 ▶ Чрез JASPERS е оказана техническа подкрепа за строителството на магистра-
лите “Струма”, “Марица” и “Тракия” СНиМКи ЕМилия КОСТаДиНОВа

 ▶ работниците, които са на непълен работен ден заради кризата, вече ще се 
обучават по време на престоя
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Безплатен 
Facebook през 
GSM в България
Facebook представи 
безплатна мобилна 
версия за потребители-
те си в над 40 държави, 
сред които и България. 
У нас потребители-
те на M-Tel ще могат 
да използват соци-
алната мрежа, без да 

им се налага да пла-
щат за трафика, стига 
да използват адреса 
0.facebook.com. Външ-
ният трафик, както 
и разглеждането на 
снимки и други функ-
ционалности на сайта 
се таксуват според 
тарифния план. Преди 
това обаче се иска 
изричното потвържде-
ние на потребителя.

Инвазия

Преди месец в Исландия из-
ригна вулкан, който блокира 
цяла Европа. Това донесе 
огромни загуби за бизнеса. 
По 200 млн. USD на ден 
губеше само авиоиндустри-
ята. А тя далеч не е един-
ствената, претърпяла щети 
от спрения трафик в небето 
на Европа. 

Пред подобна патова ситу-
ация може да бъде изправен 
всеки бизнес, при това без 
да е необходимо изригване 
на вулкан или подобно при-
родно бедствие. Проблем с 
оборудването, било то про-
изводствено или свързано с 
информационните техноло-
гии, проблеми с персонала 
дори поради фактора еле-
ментарна човешка грешка - 
това са все неща от живота, 
срещу които голяма част от 
компаниите в България и по 
света нямат застраховка. Но 
не застраховка като полица, 
а застраховка, позволяваща 
непрекъсваемост на бизнес 
процесите дори и при въз-
никването на форсмажорни 
обстоятелства. 

ефект
Ако предположим, че сър-
върите на дадена банка спи-
рат, това означава, че част 
от над 15 млн. транзакции, 
осъществявани в страната 
ни на ден, не може да бъдат 
осъществени. Няма плаща-
не на сметки, пазаруване 
чрез карта или дори теглене 
на средства от банкомат, 
коментира Кирил Трайков, 
мениджър “Контрол на ри-
ска” в Deloitte България. 
Друг пример са телекомите, 
чийто бизнес е изцяло зави-
сим от непрекъсваемостта 
на информационните техно-
логии. Защото от тях зависи 
провеждането на разговори, 
осигуряването на допълни-
телни услуги за потреби-
телите и дори плащането 
на сметките им в края на 
месеца. Ако тези, а и други 
компании нямат системи за 

непрекъсваемост на бизнес 
процесите си, може да се 
стигне до неприятна ситу-
ация, която ще доведе до 
пропуснати ползи, а дори и 
загуби и по-лошото - лоша 
репутация в лицето на по-
требителите, добавя той. 

Затова българските пред-
ставителства на Hewlett-
Packard и Deloitte стартират 
инициатива за образоване 
на бизнеса за предотвратя-
ване на щетите, които може 
да му нанесе евентуално 
прекъсване на дейността. 
Един от най-пресните при-
мери за подобни проблеми 
е сривът на системата за 
изваждане на лична карта 
или международен паспорт, 
казва Васил Костов, дирек-
тор “Технологични услуги” 
в ИТ компанията. Това дове-
де до опашки, пропуснати 
лични и служебни ангажи-
менти, пътувания и т.н. И 
със сигурност е донесло 
финансови загуби, но кон-
кретна цифра не може да се 
посочи, добавя той. 

Причини
Инициативата на двете ком-
пании, които оперират заед-
но и на глобално ниво, се е 
родила в България. Това я 
прави още по-ценна, защо-
то очевидно вече и тук сме 
узрели като общество и биз-
нес да мислим за неща, ко-
ито доскоро ни се струваха 
далечни, казва Костов. HP и 
Deloitte планират 2 бизнес 
форума, на които водещи 
международни бизнес лиде-
ри ще предоставят ноу-хау и 
стратегии за управление на 
бизнес процеси. Първият от 
тях е насрочен за началото 
на юни. А целта е да се обу-
чи бизнесът за рисковете, 
пред които е изправен. И 
какви биха били финансо-
вите последици от това. 

Защото от определено ни-
во на развитие на бизнеса се 
мисли не толкова за оцелява-
нето му, а за поддържането и 

развиването на текущото му 
състояние, казва Костов. А 
то може да бъде нарушено 
от няколко фактора, сред 
които са природни бедствия, 
оборудването, което бизне-
сът използва. Тук не става 
въпрос само за IT - дори и 
бутилиращата машина да се 
счупи, бизнесът пак спира 
и съответно губи, добавя 
Костов. Третият източник на 
такива негативни последици 
са хората и процесите. А това 
са все неща, от които предва-
рително може да се застрахо-
вахме, твърди Костов. 

информационна 
нишка
И имайки предвид, че ин-
формационните технологии 
вече са във всеки сектор от 
икономиката и обществото, 
няма начин как да не ги 
превърнем в основен фокус 
на съвестните си усилия, 
коментират от двете компа-
нии. Особено като се има 
предвид, че има бизнес, 
като хостинг центровете, 
чиято дейност изцяло зави-
си от правилната работа на 
хардуер, софтуер и кому-
никационната свързаност 
между тях. 

И докато в България вече 
има компании, които из-
ползват подобни решения 
- като банките и телекомите 
например - все още има по-
тенциал за развитие. Дори и 
в условията на криза, когато 
прекъсването на работата 
може да има по-неприятен 
ефект за компаниите дори 
и спрямо нормална пазарна 
ситуация. Със сигурност 
има и доста производстве-
ни предприятия, които из-
ползват информационните 
технологии за управление 
на процесите си. А ако има 
проблем с IT инфраструк-
турата, която управлява 
производствения процес, 
може да се стигне дори и 
до спирането му, смята Кос-
тов. Таргет на инициативата 

Бизнес без 
прекъсване
Дори и информационните тех-
нологии понякога спират. 
Компаниите не могат да си поз-
волят този лукс

обаче засега са по-големите 
български компании, тъй 
като проникването на ин-
формационните технологии 
в по-малките бизнеси не е 
толкова голямо. 

Пълна гаранция
Има бизнеси, които са 
склонни да рискуват. Има 
обаче и компании, които 
обмислят всякакви поло-
жения - дори и евентуално 
изригване на вулкан, казва 
Трайков. Според него оба-
че не е необходимо да се 
търси 100% гарантиране 
на непрекъсваемостта на 
бизнеса. Трябва да се оцени 
до каква степен компанията 
има нужда от гарантиране 
на бизнес процесите си, за 
да е сигурно, че тя може да 
продължи да оперира дори 
и при екстремни ситуации. 
Защото по този начин може 
да се прецени рискът и да 
се овладее добре, което е 
и най-важното за бизнеса, 
добавя той. 

И да се гарантира безпро-
блемното му функциони-
ране в условията на криза. 
Защото колкото и да са до-
бри и навсякъде, понякога и 
информационните техноло-
гии спират. И никой не иска 
това да се случва за повече 
от 15 минути.

Кирил трайков, 
мениджър “Контрол на риска” в 
Deloitte България

Кризата не трябва да 
спира инвестициите в 
сигурност
Решението за инвестира-
не в система за непрекъс-
натост на бизнеса е строго 
индивидуално и зависи от 
степента на риск, която е 
готов да поеме мениджъ-
рът на компанията. 

Има много фактори, 
които определят подобно 
решение, но щом стане ду-
ма за зрелостта на бизнеса 
- ние смятаме, че всеки 
отделен момент е подхо-
дящ за тази инвестиция. 
Въвеждането на управле-
нието на бизнес непрекъс-
ваемостта е процес. 

Една от стъпките при 
имплементацията му е 
преглед на бизнес про-
цесите. Имало е случаи 
в български компании 
да нямат разписани дори 
ежедневните процеси, от 
които зависи дейността 
им. От друга страна обаче 
има компании, които вече 
са имплементирали реше-
ния за непрекъснатост на 
бизнеса си. 

Не е необходимо да се 
търси и 100% гарантира-
не на непрекъсваемостта 
на бизнеса. Трябва да се 
оцени до каква степен 
компанията има нужда 
от гарантиране на бизнес 
процесите си, за може да е 
сигурно, че тя ще продъл-
жи да оперира дори и при 
екстремни ситуации. На 
практика и тук няма 100% 
гаранция за продължител-
ността на бизнеса. Може 
обаче да се прецени рис-
кът и да се овладее добре, 
което е и най-важното за 
бизнеса.

В България 
все още 

има компании, 
които дори не са 
разписали бизнес 
процесите си
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Разместване 
Google изпревари 
Microsoft при 
смартфоните
Операционната система 
за смартфони на Google 
Android вече има по-голям 
пазарен дял от конкурент-
ната Windows Mobile на 
Microsoft. Това показват 
данните на анализатори-
те от Gartner. Според обя-
вената статистика 10% от 

смартфоните, продадени 
през първото тримесечие 
на годината, са били имен-
но с Android, а операци-
онната система изостава 
само от Symbian на Nokia и 
конкурентните предложе-
ния на Research in Motion 
и Apple. По-рано през май 
други анализатори - NPD 
- обявиха, че 28% от прода-
дените в САЩ телефони са 
с операционна система.

Първото тримесечие 
на 2010 г. е приключи-
ло с ръст, песимизмът 
се е върнал през април

Кратка радост за компю-
търния пазар донесе пър-
вото тримесечие на 2010 
г., отчитат дистрибуторите. 
Кратка, защото през април 
инерцията на традиционно 
силното последно тримесе-
чие на предходната година 
се е загубила, а изгледите 
не са особено добри, ко-
ментира Митко Топалов, 
регионален мениджър на 
Asbis за България. Подобна 
прогноза беше изнесена и 
от друг голям дистрибутор 
- Most Computers.

Резултати
Първото тримесечие на 
2010 г. не беше толкова ло-
шо. Реално имаше раздви-
жване в сравнение с първо-
то тримесечие на миналата 
година и дори отчетохме 
лек ръст, казва Топалов. 

Забелязваме първите сиг-
нали за излизане от кризата, 
твърди и търговският ди-
ректор на Most Computers 
Емил Кирилов. Въпреки 
това той отчете спад на 
продажбите през първо-
то тримесечие на годината 
спрямо последното на 2009 
г. Спадът в продажбите на 
настолни компютри за пър-

Кратка радост за 
компютърния пазар

вите 3 месеца на годината 
стигна 12.3% спрямо по-
следното тримесечие на 
миналата година, коменти-
ра Кирилов. При лаптопите 
свиването на продажбите е 
още по-голямо - 24.8%, до-
бавя той. Спрямо първото 
тримесечие на миналата го-
дина обаче се отчита ръст, 
твърди Топалов. 

Промени
Паралелно с обръщането 
на тенденцията от Most 
отчитат, че настолните РС 
продължават да са популяр-
ни въпреки очакванията, че 
потребителите ще ги оста-
вят на заден план заради 
преносимите компютри. 
Според Топалов обаче лап-
топите остават движещата 
сила на пазара, който е сред 
най-потърпевшите от кри-
зата у нас. 

Домакинствата в Бълга-
рия са свили най-много раз-
ходите си именно за компю-
търна и комуникационна 
техника, показват данните 
на националната статисти-
ка. Според НСИ спадът е 
22.7% до март. Това отчасти 
оправдава и негативната 
тенденция за PC пазара, 
която се е заформила през 
миналия месец - а именно 
завръщане към негативното 
развитие на продажбите. 
Април беше доста слаб и 
тенденциите за пазара не 

са особено оптимистични, 
коментира Топалов. Той 
обяснява негативния тренд 
със загубата на инерцията в 
продажбите от последното 
тримесечие на миналата 
година и не очаква особе-
но голямо раздвижване в 
продажбите. 

Пасивен играч
Една от основните причи-
ни за негативния тренд е 
пасивността на държавата 
при покупката на компю-
търна техника. Именно 
правителствените поръчки 
бяха сред водещите при-
чини за ръста на дистри-
буцията на хардуер през 
последните години. Само 
правителството на Сергей 
Станишев е инвестирало 
около 80 млн. EUR в ин-
формационни технологии, 
показват данните на ана-
лизаторите на CBN. По-
литиката за балансиран 
бюджет обаче ограничи 
драстично държавните раз-
ходи за ИТ. 

Въпреки негативното 
движение през април обаче 
Кирилов твърди, че пазар-
ната обстановка е станала 
по-предвидима. Той отчи-
та и други фактори, като 
повишаването на потре-
бителското доверие, което 
според него може да се 
тълкува като оптимизъм за 
пазарното развитие. 
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74 дни от пускането му в продажба. Това се видя недос-
татъчно на компанията, която обяви, че прекратява 
продажбата на устройството

Дори и в 
условията 

на криза 
непрекъсваемостта 
на бизнеса е повече 
от важна най-
малкото заради 
загубите, които би 
могла да донесе на 
всяка компания

50
▶ процента от компани-
ите са ограничени във 
въвеждането на бизнес 
иновации поради заети 
ресурси в обслужване на 
налична инфраструкту-
ра, показва проучване на 
HP и Coleman Parks

3.64
▶ USD е загубата на час 
от спирането на рабо-
тата на финансова ком-
пания, показват данни-
те от проучване на IDC

Васил Костов, 
директор “Технологични услуги” в 
HP България

Природните бедствия 
не са най-големият проблем
В България сме 
узрели като общество 
и бизнес да мислим за 
неща, които доскоро ни 
се струваха далечни. 
Тези неща са какво би 
станало, ако се случи 
нещо с бизнеса, и какви 
биха били финансовите 
последици от това. 

От определено ниво 
на развитие на бизнеса 
се мисли не толкова за 
оцеляването му, а за 
поддържането и раз-
виването на текущото 
му състояние. То може 
да бъде нарушено от 
няколко фактора, сред 
които водещи са при-
родните бедствия. 

Другият тип про-
блеми се дължат на 
оборудването, което 
използва бизнесът. Тук 
не става въпрос само 
за IT - дори и бутили-
ращата машина да се 
счупи, а това далеч не е 
невъзможно, бизнесът 
пак спира. Така се по-

Има 
ситуации, 

които не е 
възможно 
да бъдат 
предотвратени. 
Пораженията от 
тях обаче може да 
бъдат държани 
под контрол

техническите средства. 
Те може да не са доста-
тъчно добре обучени, 
организирани или как-
вото и да било друго. 

Хората от бизнеса 
виждат тези пробле-
ми и мислят за тях. 
Върху тях трябва да 
се помисли поотделно 
за всеки бизнес и да 
бъдат намерени мерки 
за намаляването им или 
да не се допуска да се 
случват. Изригването 
на вулкан не може да 
бъде спряно, но после-
диците от това може да 
бъдат ограничени. 

 ▶Търговията с информационна и комуникационна техника е сред най-засегнати-
те от кризата   снимка blOOmberG

лучават същите загуби. 
А ако проблемите въз-
никнат при банки или 
телекоми, може да има 
и регулаторни санкции. 

Третият източник на 
такива негативи са 
хората и процесите - не 
форсмажорни ситуа-
ции, не с оборудването, 
а нещо, свързано с 
хората, които използват 

снимка БоБи Тошев

 ▶Васил Костов, ди-
ректор технологични 
услуги в нР България, и 
мениджърът контрол на 
риска в Deloitte България 
Кирил Трайков (вдясно) 
са убедени, че български-
ят бизнес е дорасъл, за 
да се възползва от пре-
димствата на решени-
ята за непрекъснатост 
на дейността му
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Премиера
президент.рф е 
първият домейн 
на кирилица  
президент.рф е първи-
ят официален домейн на 
кирилица. Както става ясно 
от името му, той води към 
сайта на руския държавен 
глава Дмитрий Медведев. 
Организацията ICANN, 
управляваща имената в 

интернет, обяви в края на 
миналата година, че от 2010 
г. вече ще има интернет 
адреси, които са на азбука, 
различна от латиницата. В 
плановете й влиза използва-
нето на 16 различни азбуки, 
сред които е кирилицата. 
До момента интернет адре-
сите можеха да съдържат 
само букви от A до Z. След 
промените обаче ще се 
въведат над 100 хил. букви 
на различни езици. 

Цитат

 Първан Русинов, зам.-министър на транспорта, 
информационните технологии и съобщенията

Трябва да се проведе 
нова анкета, защото през 

януари повечето мнения бяха, 
че обществото подкрепя .бг

Бразилия или България

Или как страната ни остана без предпочитания домейн на 
кирилица в интернет. Засега

Илюстрация: Гриша Струнджев

.com.br прилича много 
на .бг. Или поне така 
смятат експертите от 
ICANN - организацията, 
която управлява домейните 
в интернет. И която отряза 
първия опит на България да 
се сдобие със свой домейн 
на кирилица. Хубавото, от 
една страна, е, че това не 
е чак толкова голяма из-
ненада. Още през януари 
зам.-министърът на транс-
порта, информационните 
технологии и съобщенията 
Първан Русинов обяви, че 
се очаква подобно развитие 
на ситуацията. Лошото - че 
плановете му за въвежда-
не на български домейн на 
кирилица ще трябва да се 
отложат с няколко месе-
ца. Или завинаги. Което 

пак не е чак толкова голяма 
драма. 

Проблеми
Причината за отказа на 
ICANN е визуалната при-
лика на .бг с .com.br - дейст-
ващият домейн на Бразилия. 
Освен това .бг прилича мал-
ко и на .bf - домейна на Бур-
кина Фасо. До оценяване на 
тази прилика обаче така и не 
се е стигнало. 

Всъщност именно въз-
можността за подобна ви-
зуална измама и съответно 
откриването на нови опции 
пред онлайн престъпни-

ците е една от основните 
критики към въвеждането 
на мултиезични домейни. 
От друга страна обаче, за 
някои държави, като Китай 
например, където не всеки 
знае и може да борави с 
английски, това би било 
голям стимул за развитието 
на онлайн пазара. Там оба-
че няма опция за дублаж 
- все пак има ли йероглиф, 
който дори и малко да на-
подобява на някоя буква 
от латинската азбука? На-
дали. 

При кирилицата обаче по-
ложението е по-различно, 
както се вижда от отказа на 

ICANN. Което означава, 
че хора с нечисти помисли 
могат да се възползват от 
доверчивостта на интернет 
потребителя в България, 
Русия или която и да било 
друга използваща кирилица 
страна и да източат бан-
ковата му сметка. А това 
определено не е добър сце-
нарий. 

Алтернативи
Освен .бг България има 
подготвени още няколко 
алтернативни имена за свой 
домейн на кирилица. И все 
пак според Първан Русинов 
в момента има един по-ва-
жен въпрос: дали българите 

и с к а т 
друг различен домейн от 

.бг. Или пък не?
Според проучване на Ми-

нистерството на транспорта, 
информационните техноло-
гии и съобщенията на второ 
място е .бгр. Сред другите 
популярни предложения 
на потребителите са били 
.българия, .бя, .бъл и .рб. От 
министерството обаче ще 
проведат нова анкета, с коя-
то да спечелят одобрението 
на българската обществе-
ност, първо, дали изобщо да 
има алтернативен домейн на 
кирилица, а след това какъв 
да бъде той. 

По мое лично мнение 
трябва да се проведе нова 
анкета, защото през януари 

повечето мнения 
бяха, че обществото под-
крепя .бг. Сега въпросът 
трябва да бъде поставен 
по различен начин - кои 
домейни подкрепят хората, 
ако считат, че може да има 
различен стринг, коментира 
Русинов. Според него така-
ва анкета ще бъде пусната 
онлайн до 2-3 дни.

Това означава рестарти-
ране на процедурата по 
кандидатстване, или, иначе 
казано - национална иден-
тичност в интернет на май-
чин език около 2011 г. Което 
отново в никакъв случай не 
е лошо - дори обратното, 
ще имаме повече време да 
се поучим от грешките на 
другите (и дай Боже).

Христо Ласков
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